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EL SR. PRESIDENT.

Molt bon dia a tothom. Seguiment de la sessió de la
Comissió de Turisme, Comerç, Treball, Cultura i Esports, de
dia 14 de setembre. Avui a les10.30 hores començam la
comissió.

Bon dia, senyors i senyores diputats, començarem la sessió
d'avui. En primer lloc, els demanaria si es produeix alguna
substitució.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Lourdes Cardona substitueix Sebastià Sagreras.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Pilar Costa substitueix Malena Riudavets. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

Compareixença del conseller de Turisme, Cultura i
Esports, sol·licitada mitjançant l'escrit RGE núm. 2743/23,
presentat pel Govern de les Illes Balears, per informar
sobre les directrius generals de l'acció de govern en les
seves àrees de responsabilitat.

L’únic punt de l'ordre del dia d'avui consisteix en la
compareixença del conseller de Turisme, Cultura i Esports,
sol·licitada mitjançant l'escrit RGE núm. 2743/23, presentat pel
Govern de les Illes Balears, per informar sobre les directrius
generals de l'acció de govern en les seves àrees de
responsabilitat. 

Assisteix a la sessió el conseller de Turisme, Cultura i
Esports, Sr. Jaume Bauzá Mayol,  acompanyat de la Sra.
Magdalena Miralles, del Sr. Tomeu Alcover Bisbal, del Sr.
Josep Aloy Pons, del Sr. Joan Antoni Ramonell, del Sr. Pedro
Vidal Monserrat, del Sr. Pere Joan Planas, del Sr. Llorenç
Perelló Roselló, del Sr. Tomeu Riera i Sr. Eladio Huertas.
Estan bé? D’acord.

Té la paraula el conseller de Turisme, Cultura i Esports per
tal de fer l'exposició oral.

Com bé sabeu, l'estructura d'aquesta compareixença és que
el conseller té la primera intervenció sense límit de temps i
després cada grup parlamentari té el seu torn, començant
després del conseller; mirarem si es volen fer 45 minuts de
recés per preparar tothom les preguntes o, si tots estem d'acord,
començaríem amb les preguntes i començaríem amb els grups
de l'oposició de major a menor i tancaria el Partit Popular.
Després hi hauria el segon torn de compareixença del conseller.
D’acord?

Sr. Conseller, és el seu torn. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Senyores i senyors diputades
d'aquesta comissió, avui parlarem de la Conselleria de Turisme,
Cultura i Esports, benvinguts tots i totes. Per a mi és un autèntic
honor poder comparèixer per iniciativa pròpia avui davant
aquesta Comissió de Turisme per tal de poder explicar
l'estratègia i les grans línies estratègiques d'actuació que tendrà
aquesta conselleria en els propers quatre anys.

En primer lloc, ja que s'ha fet per part del president de la
comissió la presentació de l'equip, però sí que m'agradaria dir
cada un quina és la seva responsabilitat. Magdalena Miralles és
la cap de Gabinet; Tomeu Alcover, secretari general; Pep Aloy,
director general de Turisme; Pedro Vidal, director general de
Cultura; Joan Antoni Ramonell, director general d’Esport; Pere
Joan Planas, director de l'AETIB; Llorenç Perelló, gerent de
l’Institut d'Estudis Baleàrics; Tomeu Riera ve com a
representant de l’Orquestra Simfònica; i Eladi Huertas de la
Fundació Esport. 

En primer terme, crec que és molt important fer un petit
resum i anàlisi de la situació actual que avui vivim, així com
també de com ha estat, de quina manera hem arribat aquí en el
cas de turisme. Crec que és necessari, per tant, fer una anàlisi
de la situació actual de l'economia de les Illes de 2023, que
sense cap tipus de dubte repercuteix i té un impacte profund a
les nostres vides, en el futur de la nostra estimada comunitat i,
sobretot, en tota la gent que afortunadament aquí vivim. 

Faré, idò, en aquests moments un resum de la situació actual
en matèria de turisme, perquè per començar a fer feina el
primer que hem de fer és demanar on som i com hem arribat
fins aquí.

Les Illes Balears des de sempre han estat conegudes arreu
del món pel seu entorn natural, una bona cultura i el seu esperit
acollidor. Hem estat i som una destinació de referència per a
viatgers, amb la indústria turística com a columna vertebral de
la nostra economia. 

No obstant això, els darrers anys han estat excepcionalment
desafiants a causa de diverses circumstàncies, incloent-hi
sobretot la pandèmia de la COVID i els canvis globals que ens
ha obligat a fer. Dos anys que tots coneixem bé de sobra i que
no és necessari aprofundir-hi per recordar-ho. Cal recordar que
aquests darrers vuit anys qui ha dirigit aquestes illes en matèria
turística ha estat, a la primera legislatura el Grup MÉS, de la
mà del Sr. Biel Barceló i després de la Sra. Bel Busquets; i a la
segona legislatura el portaveu actual del Partit Socialista, el Sr.
Iago Negueruela.

Si repassam les dades, per exemple, de les places turístiques
dins el període 2015-2022 ens trobam, ja ho vaig dir aquest
dimarts passat al Ple del Parlament, amb un increment molt
important d’aquest nombre de places. En aquests darrers vuit
anys s'han autoritzat 115.000 places, 115.000. Sens dubte
l’augment de places turístiques ha suposat per a aquesta
comunitat autònoma que en determinats moments -i ho vull
deixar molt clar-, en determinats llocs i en determinades
circumstàncies tenim saturació turística. 
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Aquí vull fer un incís que crec que és molt important. A
Montuïri, a Campos, a Felanitx, a Muro, a Sa Pobla no hi ha
saturació turística. Així que jo demanaria a tots els grups
parlamentaris, a tots els portaveus que deixin de parlar de
massificació; el que hi ha és una saturació en determinats
moments i en determinats llocs.

Des del primer moment que hem arribat a la conselleria
tenim clar que s'hauran d'aplicar mesures decidides i
contundents a les conductes incíviques que ens perjudiquen
com a destinació. Ha quedat demostrat que l'actual decret,
anomenat d'excessos, ha estat un fracàs. Per canviar aquesta
deriva, i amb el principal objectiu de canviar aquesta visió
negativa que s'ha creat entorn a aquests llocs en concret de les
nostres illes, crec que puc anunciar que el nom d'aquest decret
passarà a ser “de turisme responsable”; deixant de banda
terminologia negativa que afecta o que pugui afectar el turisme. 

En segon lloc, un petit resum de la situació actual dins l'àrea
de cultura. L'any 2023 les Illes Balears continuen sent un
paradís que combina harmoniosament la riquesa patrimonial i
cultural i ofereixen una experiència única per a tots aquells que
ens visiten i, per suposat, per als residents. Les Illes Balears
han estat històricament reconegudes per la seva cultura diversa,
abast de les influències mediterrànies, catalanes i balears.
Aquesta riquesa cultural, juntament amb els seus
impressionants paisatges naturals i el compromís amb
l'excel·lència en la indústria turística, ha mantingut la regió
com un pol d'atracció mundial. 

I aquest govern, amb la presidenta Margalida Prohens al
capdavant, i aquesta conselleria, mitjançant la meva persona i
la de l'actual director Pedro Vidal, treballam de valent amb tots
els sectors culturals per tal de traçar unes línies mestres que
seran les que regiran aquests propers quatre anys a la nostra
comunitat, amb molta gent que està implicada en la cultura de
les nostres illes.

El que hem pogut veure fins ara, és un descontent
generalitzat en molts de sectors culturals, una mescla de ràbia
i impotència; de cara a la galeria aquests passats anys
semblaven haver estat pròspers, però el que hi ha darrere els
escenaris no és el mateix que coneixem fins ara. Només fa falta
analitzar, a mode d’exemple, la situació actual que ens hem
trobat -per exemple- en el Baluard.

Esports, finalment, la situació actual en el món de l'esport
de les Illes Balears. Aquestes illes són conegudes arreu del món
per les seves platges, el seu entorn natural i la riquesa -com
deia abans- de la cultura, aquest escenari idíl·lic ha convertit la
nostra regió en una destinació turística de renom internacional,
no obstant això, una altra joia amagada que massa vegades
passa desapercebuda, és la passió que tenim per l’esport i la
seva influència positiva a la nostra comunitat i al turisme.

L'esport no és més que una part integral de la nostra cultura
local, i també és un impacte significatiu en el turisme de les
Illes Balears. Això és particularment evident en els
esdeveniments esportius, com les regates de vela, els torneigs
de tennis, les curses ciclistes..., que atreuen atletes i aficionats
de tot el món. 

En aquest moment, idò, vull encetar una de les preguntes
que durant el temps que fa que estam en el Govern els he sentit,
a vegades, per què aquesta Conselleria de Turisme, Cultura i
Esport.

La indústria del turisme és un pilar essencial de l'economia
de les Illes Balears, genera ingressos significatius i fomenta el
desenvolupament de molts de sectors associats. Tot i això, per
aconseguir una sostenibilitat a llarg termini i una experiència
turística de qualitat. No podem oblidar la importància que tenen
la cultura i els esports com a elements fonamentals de l'atractiu
de les nostres illes; el trinomi turisme-cultura-esport, no només
és positiu, sinó que és essencial per a l'èxit continu de la nostra
destinació turística.

Per altra banda, pel que fa al binomi turisme-cultura,
m'agradaria recalcar tres vessants. En primer lloc, la
preservació del nostre patrimoni cultural. El turisme pot ser un
mitjà per a la preservació i la restauració del patrimoni cultural.
Els ingressos generats pel turisme poden ser destinats a la
conservació dels nostres monuments, museus i altres llocs
d'interès cultural. Per tant, la visibilitat turística pot servir com
a mitjà per a la difusió del patrimoni cultural local i per motivar
les futures generacions a valorar i protegir les nostres i les
seves arrels culturals.

Per altra banda, el foment de les arts i la creativitat. La
presència de turistes a les nostres illes pot ser una font
d'inspiració per als artistes locals i pot incentivar la creació
d'obres d'art, produccions culturals que, a més, poden esdevenir
un atractiu turístic per si mateixes.

Els esdeveniments culturals i les festes tradicionals poden
convertir-se en importants esdeveniments turístics, amb
generació d’ingressos i reforçar la identitat cultural de la nostra
terra.

I això em du a pensar en el tercer vessant i en el qual estam
disposats a fer feina de forma decidida i valenta. Pel que fa al
binomi esport-turisme destacam alguns aspectes que són
importantíssims per tal de relacionar aquestes dues matèries.

Per una banda, els esdeveniments esportius de primer nivell,
que han de seguir posant a la primera plana de la premsa
internacional les nostres precioses Illes Balears; per altra
banda, la promoció de l'esport i la salut, pens que és de vital
importància per a tota persona que viu o visita aquestes illes,
aquest aspecte saludable.

La celebració d'esdeveniments esportius de prestigi
internacional, com torneigs de tennis, vela o ciclisme, han de
seguir atraient turistes i mitjans internacionals, i promocionar
així les Illes Balears com a destinació esportiva d’elit. Els
esdeveniments esportius locals com les curses de muntanya, per
exemple, no només impulsen el turisme, sinó que també
fomenten un estil de vida saludable entre les persones que
practiquen aquest esport. Les infraestructures esportives, com
són les que tenim a les Illes Balears per si mateixes, però també
les instal·lacions que han de ser referents, com puguin ser el
velòdrom o el centre de tecnificació, ofereixen oportunitats
d'oci saludables per als turistes, també, i també -per suposat-
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per als residents locals, contribuint a la promoció de la salut i
del benestar.

Crec que queda clara la relació entre el turisme, la cultura
i l’esport, i també és evident la seva part positiva per a les Illes
Balears. Aquesta combinació crea una oferta turística
diversificada i única que abraça la història, l’art, la natura i
l'esport. Amb la preservació del patrimoni cultural i impulsant
els esports asseguram un futur prometedor per a les nostres illes
i reforçam la seva identitat com a destinació de primer ordre
per a tot tipus de visitants i amants de la cultura, l'esport i el
turisme.

Què farem? És el moment, una vegada analitzada la situació
actual de cada direcció general, parlaré de les línies
estratègiques a seguir a partir d'ara.

Quant a turisme, una nova llei turística. Pel que fa a l'apartat
de la nova llei turística voldria destacar una sèrie de punts que
seran de vital importància per tal de reconduir la situació actual
d'aquestes illes mitjançant la nova llei, per tal d'assegurar que
el turisme de les Illes Balears no només sigui sostenible, sinó
que també contribueixi al benestar i al futur de la nostra
comunitat.

Mantenir el millor de les normatives històriques quant a
turisme; analitzar els efectes històrics de la normativa turística
a les Illes Balears ens permet aprendre de les nostres
experiències passades i assegurar-nos que continuam pel camí
correcte. Aquesta anàlisi ens ajuda a preservar allò que ha
funcionat -i que no descartam- i millorar allò que des del nostre
parer no s’ha fet.

Hem de regular -crec- tot allò que és turístic. La regulació
és fonamental per garantir un turisme ordenat i sostenible.
Regular tots els aspectes turístics ens permet protegir els
nostres recursos naturals i culturals i assegurar una experiència
positiva per a aquells que ens visiten.

Coordinació amb els consells insulars i agents socials. La
coordinació amb tots els consells insulars i els agents socials és
clau per garantir la gestió turística eficaç; treballar de la mà
amb les parts interessades locals ens permet tenir en compte les
necessitats i les especificitats de cada illa. 

Reduir la càrrega burocràtica, la simplificació de
procediments i la reducció de la càrrega burocràtica faciliten el
desenvolupament d'activitats turístiques i fomenten la inversió.
Això permet una resposta més àgil i eficient als canvis i les
demandes del sector turístic.

 Recuperar principis d'ús exclusiu i unitats d'explotació. La
recuperació dels principis històrics d'ús exclusiu i unitats
d'explotació pot contribuir a preservar els nostres recursos
naturals i reduir la pressió sobre zones turístiques més
sensibles. Això protegeix el nostre entorn i millora
l’experiència d'aquells que ens visiten.

Planificació i gestió del territori amb els consells i
ajuntaments. La planificació i la gestió del territori han de ser
col·laboratives i coordinades amb els consells i els ajuntaments.

Això garanteix que les decisions tenguin en compte les
necessitats locals i evita l'oferta turística il·legal.

Apostar per una qualitat permanent de l'oferta. La qualitat
és essencial per a una destinació turística d’èxit, una aposta
constant per la qualitat en termes d'allotjament, serveis i
experiència del visitant assegura que aquestes Illes Balears
mantenguin la seva reputació com a destinació, diguem-ne,
premium. 

Aplicació del principi de reconversió i contenció de l'oferta.
La reconversió i la contenció de l'oferta són imprescindibles
per assegurar que les zones turístiques mantenguin la seva
autenticitat i sostenibilitat, això implica adaptar-se a les
demandes canviants i promoure alternatives en zones madures.

Impulsar la sostenibilitat transversalment, la sostenibilitat
és un eix transversal en tots els àmbits turístics, hem de fer un
esforç conscient per reduir l'impacte ambiental del turisme i
garantir que el nostre creixement sigui sostenible a llarg
termini. 

Apostar per la formació i la millora laboral. La formació i
la millora laboral són crucials per al sector turístic, invertir en
la capacitació del personal i en la millora de les seves
condicions de treball millora també la qualitat dels serveis i el
benestar dels treballadors. 

A part d’haver ja comentat aspectes més importants que
tendrà aquesta nova llei,  m'agradaria també comentar alguns
aspectes que hauríem de tenir ben presents.

Pel que fa als fons europeus. Com vostès deuen saber, hi ha
dues convocatòries ja llançades que no han resultat del tot
positives ni eficaces. A part, també hi ha el problema afegit
que, més o manco, 90 milions d'euros d’aquesta convocatòria
s'han d’haver justificats abans de finals del 2024, en són un
exemple els llits elevables, que té un import de 15 milions
d'euros i a dia d'avui només s'han presentat peticions per un
import de 5 milions d'euros. Per tant, ja els avanç que
demanarem el suport dels grups i sobretot d'aquest govern,
perquè això depèn de Madrid poder passar l’execució i
justificació d'aquest fons fins a l'any 2026.

La idea d'aquest govern, i sobretot per tal de complir amb
la nostra paraula donada, farem que l'impost de turisme
sostenible torni a ser finalista; és a dir, farem actuacions per a
la millora mediambiental, sobretot en temes relacionats amb el
tractament i cicles de l'aigua, i la millora de les destinacions
turístiques, en especial a les zones madures. 

És i serà molt important per al nostre..., un altre caire que
també tendrem molt present és la formació, el personal en
formació, és i serà molt important per a nosaltres el personal
que fa feina dins l'àmbit turístic. Actualment hi ha una gran
mancança de personal, abans teníem molta gent que venia a fer
feina a les nostres illes, però amb l'actual cost del dia a dia i la
dificultat de trobar habitatge a preus assequibles ens falta
aquesta mà d'obra. Per això, tenim clar que hem d'abordar
seriosament una sèrie de mesures per tal de combatre aquesta
problemàtica i les parts a anomenar: impulsar la coordinació
amb Educació a l'oferta reglada d’FP dual i no dual. Establir
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oferta formativa específica i de reciclatge. Consolidar el grau
d'hoteleria en col·laboració amb la Universitat de les Illes
Balears. Posar en marxa el pla d'estudis a l'escola d’Eivissa i la 
prospecció d'una possible seu a l'escola de Menorca.
Col·laborar per a la formació permanent i l’establiment d'unes
polítiques de beques amb contractes garantits amb les empreses
del sector. 

Pel que fa a l'AETIB també tenim un full de ruta clar, tenim
clar quins són els nostres objectius i com hi hem d'arribar. Per
una banda, farem feina en la inversió de la sostenibilitat en el
turisme i invertirem part de la recaptació de l'impost sobre
estades turístiques, tot això mitjançant les convocatòries anuals
d'inversió amb entitats públiques, és a dir, CAIB, consells i
ajuntaments, sempre a proposta de la Comissió d'Impuls del
Turisme Sostenible i ratificades pel Consell de Govern. 

Per altra banda, també generarem inversió sostenible en el
turisme a través del fons europeus a càrrec del fons Next
Generation amb la finalitat de millorar el destí d'aquestes illes. 

Pel que fa a la qualitat turística, i a l'empara de la nova llei
turística, caldrà impulsar i actualitzar l'actual sistema
d'avaluació de la qualitat turística. Per tant, es precisaran noves
eines de gestió i difusió dels avantatges del segell de qualitat.

També creiem important tenir un sistema de dades. És
fonamental disposar de gran quantitat de dades referides al
turisme, però de forma organitzada, per això posarem en marxa
noves eines de business intelligence i potenciarem, entre
d'altres, la presència en xarxes d'interacció amb altres
organismes nacionals i internacionals. 

Comunicació i fires. Les accions de comunicació en general
i la participació en grans fires com FITUR, World Travel
Market i la ITB de Berlin formen l'eix de les actuacions en
promoció turística. Per això, la presència en grans fires s'haurà
de replantejar segons les noves directrius en promoció i
presència internacional, d'acord amb les actuacions dels
diferents consells insulars. 

Finalment, patrocinis. En aquest apartat s'inclouen dos eixos
importants, la promoció de grans esdeveniments, sobretot
culturals i esportius, i el co-màrqueting. 

En cultura. Farem cultura, un compromís amb la
internacionalització de l'art i la col·laboració multilateral. En
matèria de cultura la nostra postura és ferma i decidida, tenim
clar quin ha de ser el full de ruta i estam segurs que,
conjuntament amb tots els sectors culturals d'aquestes illes,
s'aconseguiran grans objectius. Per tant, des de la Direcció
General de Cultura, que té una visió molt clara dels diferents
objectius, s’ha d’enriquir i fomentar el patrimoni cultural de la
nostra comunitat. Aquesta visió se centra en l'art, la
col·laboració entre administracions públiques i les aliances
publicoprivades. 

La internacionalització de l'art a les Illes Balears. La
internacionalització de l'art és un objectiu clau que contribueix
a enfortir la identitat cultural de les nostres illes mitjançant
exposicions, esdeveniments i altres iniciatives que promouen
l’apropament de l'art a la nostra comunitat. Això no només

enriqueix la nostra cultura sinó que també fomenta l’apreciació
de l'art i la creativitat local.

Programació estable a La Llotja i Nit de l'Art. La
programació estable a La Llotja és una iniciativa per crear un
espai permanentment per a les arts i la cultura, aquesta
estabilitat permet als artistes i als ciutadans disposar d’un lloc
d'expressió cultural i també constant. La celebració de la Nit de
l'Art reforça aquest compromís i és una oportunitat d'exposar el
talent local i fomentar la interacció cultural.

Potenciar la col·laboració entre administracions públiques.
La cultura no coneix fronteres administratives, la col·laboració
entre administracions públiques, com els consells insulars i els
ajuntaments, és fonamental per a una promoció cultural eficient
i un suport equitatiu als artistes i esdeveniments culturals
locals. Aquesta cooperació reforça la nostra cultura comuna i
enriqueix la nostra comunitat.

Col·laboracions publicoprivades. La col·laboració
publicoprivada és un motor essencial per a la promoció cultural
i l'organització d'esdeveniments culturals d'abast. Les aliances
amb empreses i institucions privades permeten ampliar els
recursos i l'impacte de les iniciatives culturals en garantir una
oferta cultural més rica i més variada per a la nostra comunitat.

En resum, aquests objectius marcats per la Direcció General
de Cultura de les Illes Balears representen una visió
compromesa en la promoció i la preservació de la cultura de la
nostra comunitat a través de la internacionalització de l'art, la
programació estable, la col·laboració administrativa i les
aliances publicoprivades. Aspiram a enfortir la nostra identitat
cultural i a enriquir la vida dels ciutadans d'aquestes illes amb
una oferta cultural vibrant i diversificada.

L’Institut d'Estudis Baleàrics, molt breument, es basa en
tres vessants que voldria destacar. L’àrea de cultura té com a
objectius estratègics consolidar les Illes Balears com a mercat
cultural estructurat, fomentar la projecció exterior de la música,
les arts escèniques, la literatura i les arts visuals.

L'àrea de llengua ofereix als ciutadans d'aquestes illes
diverses possibilitats en l'aprenentatge del català mitjançant
cursos presencials, semipresencials i a distància, tallers per a
joves i centres de català.

L'àrea de publicacions, que es responsable de l'organització
de les Jornades d'Estudis Locals impulsades per l'IEB, des del
1982 i l'edició de la revista Estudis Baleàrics.

Des del primer moment hem fet feina amb un full de ruta
que inclou, entre d'altres, les següents mesures: recuperació del
centre de publicacions del Govern de les Illes Balears;
recuperació i rellançament de la publicació d'estudis locals que,
en aquesta legislatura passada, ha anat perdent pes; agilitació
de les convocatòries d'ajuts de cultura de l'Institut d'Estudis
Baleàrics per poder donar sortida a les subvencions de creació
a centres culturals, fires i festivals, entre d'altres.

Dins l'àmbit de l'Institut d'Estudis Baleàrics, vull demanar
disculpes en nom del Govern pel retard i la mala gestió que es

 



10 TURISME I TREBALL / Núm. 2 / 14 de setembre de 2023 

va dur a la passada legislatura, treballam sense aturar per
avançar en aquest tema.

Orquestra Simfònica de les Illes Balears. Pel que fa a la
Fundació Orquestra Simfònica m'agradaria detallar molt
ràpidament les principals fites que aquest govern vol
aconseguir: apropar la música de l'orquestra als municipis de
les Illes; posada en marxa de la Caixa de Música, la Caixa de
Música que serà la nova seu de l'Orquestra Simfònica, és una
obra que arriba amb un retard molt considerable, en principi
s'hauria d'haver acabat el maig del 2023 i s'ha prorrogat fins al
desembre del 2023, però, quasi segur que no s’acomplirà
tampoc aquest termini, actualment està en un 41% d’execució.
Per tant, l’impuls per acabar aquesta infraestructura cultural és
un element cabdal de la nostra legislatura en aquesta conselleria
i, sobretot, en aquest departament.

La internacionalització de l'Orquestra Simfònica mitjançant,
entre d'altres camins, la realització de gires europees com un
punt dels elements d'acció a l’exterior cultural. 

I per acabar, o el punt quatre, la recuperació de la
col·laboració institucional amb el Conservatori.

Què farem a esports? Què farem, idò, a l'àrea d’esports,
quines seran les nostres línies a seguir i els nostres objectius?
Sense cap tipus de dubte aquestes fites són i seran el nostre
compromís amb la ciutadania de Formentera, d'Eivissa, de
Menorca i de Mallorca. L’impuls de l'activitat física i l'esport
com a eina fonamental per millorar la salut de la ciutadania
exemplifica la visió d'aquesta conselleria de Turisme i Esport. 

Aquesta premissa bàsica se centra sobre un conjunt de
metes i iniciatives que cerquen la promoció, desenvolupament
i consolidació de l'esport a les Illes Balears. 

Entenem la importància de la participació i la transparència
i, en aquest sentit, continuarem amb les convocatòries de
l'Assemblea Balear de l'Esport com un espai fonamental
d'interacció i diàleg amb el sector esportiu. 

La cooperació institucional és clau i la coordinació amb els
consells insulars s'identificarà com una prioritat per garantir
una actuació cohesionada a tot el territori de les Illes Balears.
Un dels pilars d'aquesta visió és el suport econòmic als agents
esportius a través de 14 línies de subvencions i patrocini que
actualment estan en vigor, no només les mantindrem, sinó que
estam compromesos amb la millora segons les necessitats de
cada sector. A més, treballarem també perquè l’execució dels
ajuts lligats als fons europeus, amb un total de cinc línies dins
aquest àmbit, es pugui dur a terme.

L'aprofitament de la nova Llei d'activitat física i de l'esport
serà clau. Per això, estam determinats a iniciar el seu
desenvolupament reglamentari i tocar temes tan diversos com
els clubs, llicències esportives i revisions mèdiques. En aquesta
línia l'agilitació del nou decret d'eleccions de les federacions
esportives és una meta a tenir en compte sobretot de cara a les
eleccions del 2024, que és any olímpic.

Suport a les dones esportistes i els equips femenins. A
moltes convocatòries també de subvencions existeix un suport

extraordinari cap a la promoció de l'esport femení, així com a
la formació de les dones dins el sector esportiu.

Amb projectes com el pla de prescripció, exercici físic,
cercarem estendre els beneficis de l'esport a tots els municipis
de les illes. 

Serà molt important invertir en infraestructures amb
millores al centre de tecnificació i al Velòdrom de les Illes
Balears i la posada en marxa en funcionament del nou IES
CTEIB.

L’excel·lència i la formació són essencials i, en aquest
sentit, no només continuarem amb el 21 programes de
tecnificació existents, sinó que valorarem la implantació de
nous esports.

La promoció de l'esport escolar també seguirà sent una
prioritat amb la continuïtat de les finals de l'esport escolar a les
diferents illes. 

Reconeixerem la feina ben feta amb l'entrega dels premis
anuals de l’Esport Illes Balears i la distinció del Cornelius
Atticus, i donarem continuïtat a la tramitació de la condició
d’esportista d'alt nivell.

També és essencial per a nosaltres combatre la violència
dins l’esport i, per això, la Comissió contra la violència a
l'esport seguirà activa i vetllarà pel correcte desenvolupament
de les competicions.

En conclusió, amb aquesta sòlida visió i aquests objectius
clarament definits, la Conselleria de Turisme, Cultura i Esports
de les Illes Balears reitera el seu compromís amb l'esport com
a eina de salut, cohesió social i el desenvolupament integral de
la gent d'aquesta comunitat.

La Fundació per l'Esport té com a objectiu principal donar
suport als esportistes i clubs d'elit dins l'àmbit balear, així com
aconseguir recursos per al patrocini de diverses iniciatives
esportives.

Per això, el full de ruta marcat ens indica els objectius que
hem de dur a terme mitjançant la fundació, com puguin ser
beques per a esportistes de les Illes Balears que competeixin
dins l'àmbit nacional i internacional perquè puguin
compatibilitzar la seva carrera esportiva amb la carrera laboral
i acadèmica, i també millorar la gestió de la residència
d'estudiants amb esportistes dins el complex esportiu Illes
Balears que té molt de marge de millora.

Una vegada haver passat per totes les àrees que depenen de
l'actual conselleria els deix el seu torn perquè em puguin fer les
preguntes i les observacions que considerin oportunes.
Intentaré contestar -com ja vaig dir en el plenari- amb el màxim
rigor, també humilitat, per tal d'establir un intercanvi d'opinions
positiu i cordial. 

Moltíssimes gràcies i qued a la vostra disposició.
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EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Procedeix ara la suspensió de
la sessió per un temps màxim de 45 minuts, per tal que els
grups parlamentaris puguin preparar la formulació de preguntes
o observacions, per la qual cosa es demana als portaveus si
volen una suspensió de la sessió o si podem continuar.
Continuam?

D’acord, com que hi ha acord, continuam i així ho farem
més lleuger per a tothom.

Per tal de formular preguntes o observacions, tot seguit
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris. El conseller
de Turisme, Cultura i Esports pot contestar globalment totes les
preguntes o observacions formulades o bé contestar
individualment després de la intervenció de cada portaveu. És
una decisió del conseller, el conseller cada vegada que ho
consideri... una contestació individual o col·lectiva?

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Conjunta.

EL SR. PRESIDENT:

Perfecte. Aleshores, començam pel Grup Parlamentari
Socialista i té la paraula la diputada Sra. Costa.

LA SRA. COSTA I SERRA: 

Moltes gràcies, Sr. President. Moltes gràcies, Sr. Conseller,
per aquesta primera compareixença, benvingut a aquesta
comissió, i també a tots els alts càrrecs i els directors generals
que l'acompanyen. Ressalt “els”, en masculí, perquè podem
veure que aquesta és la composició d'aquesta conselleria, i
benvinguda també a la cap del Gabinet del conseller.

Bé, vull fer notar que..., Sr. Conseller, vull començar
dient-li que vostè ha necessitat quasi un quart d'hora per
justificar, i jo li agraeix aquesta nova estructura de la
conselleria on ajunten aquest trinomi de turisme, cultura i
esports, perquè jo sempre dic que aquesta és una responsabilitat
de cada nou govern fer l'estructura que trobin, si bé des del
Grup Socialista no la compartim, i ara en faré dues paraules. 

Lament que no hagi dit ni una sola paraula d'una institució
que és a la seva conselleria com és l'ICIB, l'Institut d'Indústries
Culturals, que també notam l’absència de la seva directora.
M'agradaria saber, Sr. Conseller, si això obeeix a la seva
intenció de cessar la directora, que va ser triada per concurs.
Però bé, aquesta és una responsabilitat del nou govern.
Voldríem saber quina és la intenció d'aquesta nova conselleria. 

Per altra banda -om li dic-,aquesta unió, aquesta simbiosi,
a què vostè ha fet referència, de turisme amb cultura o turisme
amb esport, que per a nosaltres no és la millor, però és la seva
responsabilitat, per a nosaltres són àrees que haurien de tenir
plena autonomia, sense caure en aquesta mercantilització de la
cultura, vostè mateix ha fet referència a la cultura i a l'esport
bàsicament com un atractiu de cara als turistes. Però bé, aquest

és un debat molt més ampli que quasi em portaria tota la
compareixença i tenim molts de temes, així que començaré,
com vostè mateix ha fet, per la part de turisme. 

Li vull mostrar la meva preocupació perquè crec que vostè
ha parlat de dues coses bàsicament en matèria turística, dels
canvis o de la nova llei turística que vol portar endavant el
Govern i del canvi de denominació de “decret d’excessos” a
“decret de turisme responsable”, però hi ha moltes coses més,
Sr. Conseller. 

Ens preocupa al Grup Socialista aquest missatge que vostès
llancen com de creixement o no límit en aquest creixement
turístic. Ahir vostè mateix, a una entrevista a IB3 Ràdio, en un
principi va dir que mantindria la moratòria de les places
turístiques tant a l'illa de Mallorca com a Eivissa, però no en el
cas de Menorca. Ens agradaria saber quin és el motiu d'aquesta
diferenciació. Després, una altra cosa que crec que és
important, si ens pot aclarir quina és la figura jurídica, o si tot
això ho farà aixecant la moratòria en el cas de Menorca abans
que s'aprovi definitivament la reforma de la llei turística, quina
és la figura jurídica que utilitzarà, si això necessitarà d'un
decret llei o si es manté amb aquesta proposta d’aixecar la
moratòria només a l'illa de Menorca. Perquè el missatge que fa
la sensació que llancen és allà on encara ens queden racons per
preservar o aquella illa que segurament ha apostat per algun
altre tipus de turisme o de protecció territorial, aixecam aquest
fre que és la moratòria turística. 

Per altra banda, també li he de dir que em sembla una
incongruència que la passada legislatura ens deien que teníem
fòbia al turisme, fins i tot els que gestionàvem l'àrea, per
prendre determinades mesures, i ara resulta que vostè mateix
reconeix que s'ha de mantenir aquesta moratòria, com a mínim
fins a l'aprovació definitiva. M'agradaria saber, Sr. Conseller,
si aquestes places que estan en moratòria s'acabaran... la seva
aposta és perquè s'acabin eliminant o la seva aposta és perquè
s’aixequi al final de tot aquest procés la moratòria. Si estudien
aquesta possibilitat. 

Després, per altra banda, ha parlat vostè d’aquesta reforma
de la llei turística, però ens ha parlat només dels principis
generals, no de les línies o de la reforma concreta. Ha fet
referència a mantenir les normatives històriques, que més que
normatives històriques diria quasi que són prehistòriques,
perquè vostè es refereix a les normatives de l'any 1999, és a dir,
del segle passat, entre d'altres, així es va fer... avui no ha dit
l’any, però sí ho va fer a través dels mitjans de comunicació el
seu director general de Turisme, que conec i amb tots els meus
respectes, que va participar en l'elaboració de normativa
anterior, però, evidentment, en un quart quasi de segle les coses
han avançat molt. Per tant, ens preocupa que diguin vostès que
volen tornar a normatives del segle passat. 

També vull desmentir o aclarir una cosa, Sr. Conseller, ja
ho va fer vostè al Ple dient que el 25%, avui ho ha tornat a dir,
115.000 places turístiques que varen ser aprovades en anteriors
governs progressistes, he de desmentir això, perquè hauria de
contar-ho tot, que moltes d'aquestes places venien de les
reformes legislatives que precisament va portar endavant la
normativa del Partit Popular anterior. Però bé, tot això és
passat, ens preocupa el futur.

 



12 TURISME I TREBALL / Núm. 2 / 14 de setembre de 2023 

Per altra banda, no ha aclarit tampoc vostè què és allò que
li molesta o no li agrada de l'actual llei o de la reforma que es
va fer just l'any passat, l'any 2022, on es parla de circularitat,
dels aspectes laborals, mediambientals, una normativa que va
ser aprovada amb gran diàleg i consens amb empresaris i
sindicats. Creim que aquest diàleg i consens hauria de continuar
a les polítiques turístiques. Evidentment, el que no es va pactar
són les moratòries, com és una evidència, perquè si no, podem
tenir l'efecte contrari.

També té una oportunitat, Sr. Conseller, per aclarir si està
d'acord amb les mesures de control de càrregues, especialment
a les cambreres de pis. N'ha fet vostè referència quan ha parlat
dels fons europeus perquè tenen subvenció dels fons europeus
o pensa que també són mesures que són una beneitura, com la
presidenta va dir. 

Per cert, quan vostè parla que es demana o que es vol
demanar aquest ajornament o guanyar dos anys en el
compliment o l’execució d'aquests fons europeus, recordar-los
que hi ha algunes d'aquestes mesures, per exemple les dels llits
elevables, que tenen un termini de compliment. Per tant, no ens
agradaria que el missatge que es llença és que ara no cal
complir la llei perquè intentam ajornar el suport o -diguem- la
subvenció europea. 

M'ha cridat molt l'atenció, Sr. Conseller, que no digués ni
una paraula, o jo no l'he escoltat, potser se m'ha passat, del
lloguer turístic de vacances, quan ahir mateix la nova Federació
Balear d’Habitatges Turístics va manifestar que volen defensar
els seus interessos -faltaria més, cada entitat defensa els seus
interessos-, però l'administració i el Govern està per defensar
els interessos de tothom, els interessos generals. I dins aquests
interessos particulars que va mencionar la federació va fer
referència a 90.000 places de lloguer de vacances, que es
modifiqui la zonificació del lloguer de vacances, a obrir les
borses de places, que s'acabi amb la moratòria i amb la
modalitat de 60 dies perquè no descompti les places de la borsa
i que es permeti l'activitat del lloguer turístic de vacances en sòl
rústic protegit. Ens agradaria saber, Sr. Conseller, si vostè està
d'acord amb totes aquestes propostes, si està d'acord amb
alguna d'elles o amb cap.

Per altra banda, també un tema important. Vostè va tenir
una reunió amb el Consell d'Eivissa on es va parlar del
tancament, que es puguin precintar de forma immediata els
pisos turístics il·legals, evidentment. Voldria saber si dins
aquesta nova llei turística vostès estudien alguna redacció o
alguna normativa que pugui permetre als consells insulars
aquest precinte immediat de pisos turístics, tal i com reclama el
Consell Insular d'Eivissa.

Després també li he de dir que ens preocupa que vostè,
quan ha parlat del decret d'excessos, digui, bé, a part de
canviar-li el nom i que li diguin decret de turisme responsable,
vagin en compte amb el vocabulari no sigui que algú es
confongui, i ho dic perquè amb aquests excessos hi ha
actuacions que han estat... bé, no només perilloses, això no és
una responsabilitat seva ni és una cosa nova d'ara, que ve de
temps enrere, però precisament per poder tallar amb totes
aquestes pràctiques es va aprovar aquest decret d'excessos de
l'any 2020. M'agradaria saber si a part del nom, que ja veig que

no els agrada, amb el conjunt de les mesures que preveu aquest
decret d'excessos hi està vostè d'acord o té la intenció de
canviar el contingut d'aquest decret d'excessos, si té intenció de
canviar les zones on s'aplica el decret d'excessos; i em vull
referir especialment a l'Ajuntament de Sant Antoni, al municipi
de Sant Antoni, perquè veim amb preocupació com en la
passada legislatura i en aquesta, que encara se sent amb més
suports, l’alcalde de Sant Antoni s'ha negat a aplicar aquest
decret d'excessos perquè fa una interpretació que s’estigmatitza
els municipis on es produeixen tots aquests excessos i...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, acabi...

LA SRA. COSTA I SERRA:

... -sí, intent acabar ràpid-, això no va d'estigmatitzar sinó de
posar en evidencia els greus problemes que tenim, parl de Sant
Antoni, però podríem parlar dels altres municipis com puguin
ser Palma, Calvià, etc., on sí que els ajuntaments del PP han
mostrat el seu suport al contingut d’aquest decret d'excessos.

Quant a l’ITS ha dit vostè que serà finalista, finalista ja ho
és, perquè la llei ho diu...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, per favor.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Sí, acab. Parla del cicle de l'aigua, ja varen ser aprovats els
projectes en la darrera convocatòria. Té previst convocar de
forma immediata la Comissió de l’ITS? 

I, per últim -ho faig molt breu perquè se m'ha acabat el
temps, ho sent, però ho deixarem si un cas per a la rèplica-,
quant al tema de cultura, ja li he fet referència a l'Institut
d'Indústries Culturals, m'agradaria saber quina opinió li mereix
la intenció del Govern d’eliminar el català com a requisit a la
funció pública, i si vostè creu que això encaixa dins un model
cultural on l'objectiu principal de protecció de la nostra cultura
hauria de ser la llengua i, si pensen mantenir...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, em sap greu...

LA SRA. COSTA I SERRA:

Ara ja acab... 

EL SR. PRESIDENT:

... però ja ha passat més d'un minut.

LA SRA. COSTA I SERRA:

... s’acorda l'Institut Ramon Llull. Seguiré amb esport després. 

Gràcies, Sr. President. 
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies a vostè. Els preg a tots, per favor, que intentem
emprar el temps..., jo intent ser molt benèvol, però, per
exemple, el que no vull tenir és un problema que després cap
grup parlamentari vengui a dir que no tenim les mateixes
mesures amb tots. Us agrairia -és el primer dia- a tots..., uns
som més novells que uns altres, uns altres sou ja més
experimentats, però sí que agrairia que tots intentem, per una
igualtat en el tracte i una igualtat que tenim tots de paraula,
cenyir-nos al temps que ens correspon, d’acord? 

Pel Grup Parlamentari VOX, té la paraula la diputada Sra.
Verdú. Moltes gràcies.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Bauzá, moltes gràcies per
la seva compareixença, a vostè i a tot el seu equip.

Nosaltres, a VOX, el que volem posar en valor és l'acord
que han firmat el Partit Popular i VOX per al govern d'aquestes
Illes Balears, i estarem pendents...

EL SR. PRESIDENT:

Sra.  Diputada, es pot atracar un poc més al micro, que
diuen que no se la sent...? Gràcies.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Més? Que parli més fort? 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Ah, d’acord, gràcies...

Bé, nosaltres consideram que aquest acord és un acord molt
fructífer i estarem pendents que s’acompleixi, perquè ha costat,
ha costat, però al final el tenim aquí.

Nosaltres creim que sí, que s’ha d'apostar pel turisme, pel
sector turístic, com la principal indústria de les Illes Balears, i
sí que s’ha de lluitar contra la turismofòbia que s’ha implantat
en els darrers anys a les nostres illes. Hem d'apostar sobre el
mig i llarg termini per la sostenibilitat econòmica, social i
mediambiental, amb una màxima qualitat del turisme.

També creim que sí, que s'ha de derogar la moratòria dels
apartaments..., dels apartats -perdó- lesius amb caràcter
intervencionista i prohibicionista de la normativa turística de la
Llei 3/22, de 15 de juny, de mesures urgents per a la
sostenibilitat i la circularitat del turisme a les Illes Balears, i la
Llei 3/2023, de 17 de febrer, de Menorca Reserva de la
Biosfera.

Apostam per un turisme de qualitat, per suposat, turisme
nàutic, cinegètic, gastronòmic, esportiu i cultural.

Crec que també s’ha de fer una reconversió i modernització
sobre la sostenibilitat de la Platja de Palma, S'Arenal de

Llucmajor, Sant Antoni de Portmany, Alcúdia, les platges de
Calvià, entre d'altres. 

M'agradaria saber si vostès també tenen pensat qualque
tipus de pla de feina per desestacionalitzar, que ha estat un dels
problemes més greus que sempre hem tengut a les Illes, el tema
de la desestacionalització del turisme. 

No ha fet cap tipus de referència al turisme de creuers, però
jo sí que el voldria comentar. El turisme de creuers és un
turisme molt important, té un impacte molt fort al comerç, a la
restauració i a altres sectors estratègics. Sí que és veritat que
s'ha de gestionar el flux de les embarcacions perquè no hi hagi
una sensació de saturació -sobretot per als residents-, però
recordem que el client de creuers és un client amb un poder
adquisitiu mitjà-alt i que aprecia la cultura, la gastronomia de
les nostres illes i que principalment no ve a gaudir del sol i
platja, sinó que és un turista que pràcticament la seva visita es
limita a un dia, és a dir, arriba al port, se’n va a fer una excursió
a qualque municipi o fa una volta per dins Palma, i a migdia, a
mitjan horabaixa ja se n'ha de tornar perquè ja té una altra
destinació.

També, un altre punt a què no ha fet vostè menció i que
també m'agradaria comentar, és l’intrusisme i la venda
ambulant, sobretot a les zones turístiques. Recordem que hi ha
el malestar que hi pot haver amb els comerciants, sobretot, ja
li dic, en aquestes zones turístiques que han de pagar els seus
imposts, pagar tot el lloguer i tot això, i veuen que una sèrie de
comerciants il·legals -o venedors ambulants il·legals- els posen
una manta davant la seva porta i que, la majoria de vegades,
venen els productes que són marques falses i, per tant, tenen un
preu molt inferior que el que hi ha a l’interior de les botigues i,
sobretot del mercat. 

Vull donar importància també al sector nàutic. Nosaltres,
les Illes tenim aquesta idiosincràsia i el sector nàutic molt
moltíssim, moltíssim l'economia a les nostres illes. 

Després, també, m'agradaria saber si hi ha qualque tipus de
pla estratègic o d'ajudes..., a causa de les obres del Passeig
Marítim, hi ha hagut molts d'establiments turístics que han
hagut de tancar i que han patit moltíssim per aquestes obres. No
sé si hi ha, per part de la Conselleria de Turisme, si es té
qualque iniciativa amb aquest pla.

No ens hauríem d'oblidar del turisme MICE, dels
congressos, esdeveniments i incentius. Tenim un palau de
congressos increïble, i és també un punt molt important.

Quant a la cultura, també crec que seria un bon punt
apropar la cultura als col·legis i als alumnes perquè ells se
n’adonin del patrimoni cultural que tenim i que el puguin anar
aprenent; hauríem de tenir cura del nostre patrimoni històric i
allunyar-lo de polítiques ideològiques i posar en valor tot el que
tenim.

També s'haurien de patrocinar molt les festes i els mercats
dels municipis que formen part de la nostra cultura; tenim els
Sant Antoni, els Sant Sebastià, tenim torrades..., tenim de tot,
que formen part de nosaltres, i això també s'ha de potenciar
molt.
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Tema d’esports. També s'han de fomentar i tenir cura dels
nostres esportistes. I una part important és que als esportistes
d'alt nivell que tenguin beques o que tenguin qualque tipus
d'ajuda econòmica, se’ls ho hauria de donar directament a ells
i no a través de les federacions esportives; i crec que s'hauria de
fer un control i una revisió de totes les federacions esportives
que tenim, perquè algunes deixen molt a desitjar.

També, si volem tenir esdeveniments de qualitat i atreure
tots aquests esdeveniments cap a nosaltres, hem de tenir cura i
revisar les nostres infraestructures esportives, com són els
poliesportius, i cuidar-los bé i tot això.

I, quant a regular els aspectes turístics, sí que hi estic
d'acord, però sense intervencionisme radical i donant llibertat
als agents turístics per facilitar-los la seva feina, amb una
reducció de la burocràcia i tot allò que no sigui promocionar,
potenciar i ajudar tots els agents turístics.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr.  President. Intentaré ser breu, però
són moltes les matèries que competen en aquesta conselleria i,
per tant, molts els temes que volem tocar.

Sr.  Conseller, benvingut a la comissió. Em permetrà, atès
que és una compareixença arran de l’inici de la legislatura, que
facem una avaluació global, i també d’aquelles coses a les
quals s'han compromès a través del seu programa electoral, del
seu partit polític i també del pacte que varen subscriure amb
VOX, perquè, fets, -evidentment- pocs en podem avaluar, com
és natural, no és un retret.

Pel que fa, primer de tot, a l'estructura de la seva
conselleria. Sí que vostè ha explicat el perquè d'aquesta
acumulació de turisme, cultura i esports, si bé és veritat que -
vostè coincidirà amb jo- que a les Illes Balears qualsevol cosa
pot ser relacionada amb turisme, per tant, aquesta suma hagués
pogut ser quasi bé en qualsevol àrea de les del Govern. Però,
més enllà d'això, jo li volia demanar la seva opinió sobre la
desaparició de la Direcció General de Política Lingüística, si bé
és veritat que algunes de les seves competències han estat
trameses a l'Institut d'Estudis Baleàrics, no així s'ha plantejat,
per exemple, amb la Direcció General de Turisme, que les
seves competències no han estat trameses a l'AETIB, per tant,
hi ha d’haver un raonament polític i jo li deman que vostè
l'expliqui o l’avaluï.

Així mateix, també li deman per la Secretaria Autonòmica
de Cultura i Esports, que encara no ha estat nomenada i, per
tant, també quins són els motius, encara, d’aquesta vacant. 

Entrant en turisme, jo li deman, vostè diu que ens convida
a deixar de parlar de saturació o massificació, no sé de quines
de les dues paraules exactament ens ha convidat a deixar de

parlar, però em permetrà que, vostè empri la terminologia que
trobi, que nosaltres emprarem la que considerem; però sí que
és ver que vostè ha dit que en algun moment i en alguns llocs
hi ha saturació turística. Jo li demanaria que ens especifiqui on
n’hi ha, quan n’hi ha i, sobretot, què pensen fer-hi, per a aquest
problema que representa la saturació, que és un problema tant
per als residents, com també per al propi visitant, en tant que
afecta la qualitat de l'experiència turística, i vostès en el seu
programa diuen que “minimitzaran les externalitats negatives,
així com evitar la sensació de congestió, saturació,
incompatible amb el benestar dels ciutadans”... Per tant, li
deman com faran aquesta minimització.

En el pacte amb VOX diu que cercaran un full de ruta no
sotmès a vaivens conjunturals ni partidistes, entenc que això
suposarà que la nova legislació gaudirà d'un ampli consens. Jo
el convid a fer-ho així, però li deman exactament com duran a
terme aquest ampli consens i com treballaran aquesta nova
legislació.

Parlen també en el pacte amb VOX de sostenibilitat
ambiental referida al turisme. Jo li deman específicament
quines mesures prendran.

Sostenibilitat social, jo li deman com ho faran, i permeti’m
que no serà canviant el nom d'un decret, jo, quant a la poesia ja
no hi entr, cadascú té els gustos que té i posarà el nom que
consideri. Permeti’m que em refereixi específicament al
contingut. 

També parla de sostenibilitat econòmica i jo li deman sobre
un tema que no ha tocat, que és la regulació del tot inclòs, si
vostès pensen prendre alguna mesura respecte d’això. 

Sobre el turisme de creuers, nosaltres consideram que la
petjada ecològica i social que deixen no contrarresta els
possibles beneficis que, en qualsevol cas, posaria molt en
qüestió el que ha expressat la portaveu anterior a mi, però
vostès diuen: gestionant fluxos d'embarcacions i visitants, i jo
li deman com gestionaran aquests fluxos exactament, quines
mesures prendran i en quin marc competencial duran a terme
aquesta gestió. 

Al seu programa electoral també du la regulació de l'entrada
de vehicles a la qual no ha fet referència a la seva intervenció.
També li deman exactament com pensen fer-ho. 

Pel que fa a la modificació de la Llei turística, jo li deman
què eliminaran, perquè al seu pacte amb VOX diuen: “Eliminar
els aspectes més lesius d'aquesta legislació”, li deman
exactament quines de les qüestions i, en concret, si eliminaran
les referides a la càrrega de feina dels treballadors, a la
circularitat, i també les referides al lloguer de vacances, que,
tractant-se del 25% de l'oferta que tenim ara mateix a les Illes
Balears, vostè no hi ha fet referència específicament a la seva
intervenció. 

Després, li vull demanar si a la derogació de la moratòria
que sembla que vostès duran a terme, si a les places que
potencialment formaran part del mercat, una vegada s'aixequi
aquesta moratòria, vostès eliminaran els criteris d'amortització
de les places que no varen ser adquirides a borsa, perquè si no
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ens han d'explicar com ho faran; és a dir, places que no varen
ser adquirides a borsa, que, per tant, no es varen sotmetre als
criteris que en aquell moment marcava la legislació, perquè es
va considerar que estaven exemptes de complir aquests criteris,
ara entraran dins el mercat de places turístiques, i amb quins
criteris, si els que les tenen podran obtenir beneficis d'aquestes
i, en qualsevol cas, quan tornin a les borses suposaran un
increment del sostre de places existents. Per tant, si vostès
aposten per aquest creixement del sostre de places.

També li deman per la recuperació, que això forma part del
seu programa electoral, de l'esperit de la Disposició addicional
quarta de la Llei 8/2012, i li ho deman també perquè vostè va
ser batle del seu municipi, i li deman a veure si considera que
la legislació ha de estar per sobre del planejament urbanístic
només en alguns sectors econòmics i per què a aquests sectors
econòmics se’ls ha de beneficiar i s'ha de sostreure allò que
competeix als municipis, que és la planificació urbanística. 

Pel que fa a la promoció, vostès tenen dos punts, que a més
són coherents amb la configuració de la seva conselleria, en el
seu programa electoral respecte del turisme cultural i el turisme
esportiu, però són una matèria que competeix als consells, per
tant, entenc que vostès animaran els consells a dur a terme
aquesta promoció, però que no envairan les seves
competències.

Pel que fa a la inspecció, que també formen part del seu
programa electoral, hi ha dues qüestions que m'agradaria que
m'especificàs: una és establir canals per a la denúncia per part
de particulars, quins seran que no existeixin, i l’altra és utilitzar
la intel·ligència artificial per detectar oferta il·legal, també en
quin termini i amb quina planificació perquè ens sembla una
eina interessant a l’hora de dur a terme aquesta funció.

Sobre l’ITS, jo coincidesc amb la portaveu del Partit
Socialista, que no hi ha cap anunci que sigui nou perquè ja és
un fons finalista i que ja ha contemplat les dues mesures que
vostè ha anunciat. En qualsevol cas entenc que en restringirien
les finalitats, aquest seria l'anunci de l’impost turístic, però li
deman si mantendran la quantia també en temporada alta.
Vostès saben que nosaltres apostàvem precisament per
incrementar la quantia durant l’època... sobretot en temporada
alta.

Pel que fa a la cultura, del pacte de PP i VOX no puc
comentar res perquè no surt ni una sola vegada esmentada la
paraula cultura. Cadascú té els interessos que té.

Sobre la Llei d'indústries culturals, que sí que forma part del
seu programa electoral, i la Llei de mecenatge, li dic que
nosaltres hi estam interessats i li estenem la mà, precisament,
a treballar en l'elaboració o en el desplegament d'aquestes dues
lleis. 

Li deman sobre una sèrie d'aspectes que formen part del seu
programa electoral i que no hi ha fet referència, un és la Fira
Internacional d'Art Contemporani, que ens pareix una mesura
interessant; després, sobre l’IBI reduït per a espais destinats a
ús cultural, no sé exactament en quin marc competencial vostès
pensen aplicar aquest IBI reduït, perquè no és del Govern de
les Illes Balears. 

Li deman sobre la Llei de la música, que vostè no n'ha fet
referència i també és una qüestió interessant o la promoció de
les Illes Balears com a plató cinematogràfic. Li deman, des del
punt de vista filosòfic i també perquè és una demanda del
sector, que hi hagi un aclariment sobre quines són les
competències dels consells insulars i quines són les del Govern
i que no hi hagi invasió d'uns als altres, crec que és un element
important per aclarir a la ciutadania qui és responsable
exactament de què.

També li deman que hi hagi un aclariment entre l'Institut
d'Indústries Culturals, si és que vostès pensen mantenir-lo, i
l'Institut d'Estudis Baleàrics i que la ciutadania tengui clar qui
s'encarrega exactament de què.

I li deman específicament per una qüestió que és la
recuperació del programa Talent IB, que possibilita compartir
la creació dels nostres creadors entre les diferents illes, que
crec que és un element important i que, a més, competeix
específicament al Govern de les Illes Balears.

Pel que fa a Esports, li deman, perquè estic preocupat, sobre
un punt del seu programa amb VOX, que és com pensen dur a
terme l’anunciada discriminació de les dones trans al món de
l'esport, en el marc legislatiu que ara mateix existeix?

Estic content que anunciï el manteniment de les ajudes
existents i també el desplegament de la Llei de l’esport. I li
deman per tres aspectes, dos formen part del seu programa
electoral: un és la residència dins el complex esportiu Illes
Balears, exactament què pensen fer...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, per favor, vagi acabant.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... -ara mateix acab-, i l’altre és el nou centre de tecnificació
esportiva per a la formació de joves talents, exactament quina
és la seva idea respecte d’això en tant que forma part del seu
programa electoral. 

I, finalment, en cultura i en turisme ha fet referència a la
col·laboració amb els consells insulars a l'àmbit esportiu, en la
qual també són competents, sobretot en l'esport base, no hi ha
fet referència i també li demanaria que aclarís aquest punt.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula la
diputada Sra. Gomila.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Moltes gràcies, president. Bon dia a tots, diputats i
diputades, conseller Bauzá i tot l'equip de la conselleria. Vull
agrair inicialment l'exposició que ha fet de les diferents línies
generals d'actuació de la conselleria de la qual vostè és
competent.
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Des de MÉS per Menorca sí que vam manifestar la nostra
preocupació per haver unificat aquesta Conselleria de Turisme,
Cultura i Esports, perquè esperam que no sigui la intenció del
Govern del PP entendre la cultura i l’esport només com a un
motor turístic, pensar-ho com a un atractiu turístic, com vostè
acaba de dir, i no com el que realment són, però també per a
tots els que vivim habitualment en aquestes illes. El conseller
ha repetit per activa i per passiva que no seria així, per tant, li
donam un vot de confiança i estarem vigilants que realment la
cultura i l’esport no es redueixin a ser un motor turístic.

Parlant ja ara dels diferents temes que formen part de la
seva conselleria, que -com molt bé ha dit el meu company- són
múltiples, començaríem per la part de turisme. Evidentment, no
els diré nou quan sabem que el turisme és la principal activitat
econòmica de les Illes Balears, tot i que des de MÉS per
Menorca pensam que és important la diversificació de
l'economia per a no dependre només de l'activitat turística,
perquè també aquesta activitat turística té uns impactes forts
sobre el territori, sobre els recursos naturals, sobre les
infraestructures i sobre els serveis que es donen a cada illa que
de cada vegada tensionen més també els preus del sòl i
dificulten l'accés a l'habitatge als que vivim durant tot l’any en
aquestes illes. 

En aquest sentit, baix el nostre parer, va ser positiva
l’aprovació durant la legislatura passada de la Llei 3/2022, de
mesures urgents per a la sostenibilitat i la circularitat del
turisme de les Illes Balears, que per a nosaltres va suposar
l'entrada en vigor de tota una sèrie de mesures que crec que sí
que són rellevants a destacar, i saber a veure vostès, en aquest
sentit, què en farien. 

Una d'aquestes mesures és la suspensió, precisament, de
noves activitats turístiques a Menorca, bé, la famosa moratòria
turística, i aquesta suspensió, que actualment està en vigor, tots
sabem que és temporal, ja que té una durada màxima de quatre
anys, i que regirà fins que el consell insular reavaluï quina
capacitat de càrrega d’allotjament turístic té l'illa de Menorca,
de manera que es pugui determinar el nombre total de places
turístiques que es poden comercialitzar i es creïn les
corresponents borses en funció del límit esmentat.

Menorca és l'única illa, com bé sap, que no disposa d'un
organisme gestor de places turístiques i, precisament, per
aquest motiu, la suspensió de les noves activitats d'allotjament
turístic queda recollida a una disposició addicional de la llei,
mentre que en el cas de Mallorca, Eivissa i Formentera queda
recollida a la primera disposició.

És evident que Menorca, Mallorca, Eivissa i Formentera
tenen realitats diferents. De fet, des de Menorca la veritat és
que estam orgullosos d'haver sabut preservar la nostra illa i
poder tenir l’illa com la tenim. Per tant, estam molt atents que
no se’ns saturi o que no passi un poc el que ha passat a altres
indrets de les Illes Balears. Per açò, des de MÉS per Menorca
estam vigilants a tot el que es pugui fer. Per tant, per a nosaltres
és important mantenir la vigència d'aquesta moratòria i, per
això, li demanaria a veure si pensen o no derogar aquesta
moratòria turística. Vull dir, ens van alarmar un poc les
declaracions a IB3 Ràdio, després va ser prudent i va dir, bé,
ho avaluarem, la qual cosa m’alegra, que després posàs

prudència a les paraules que va dir. Però, bé, sí que volem
sabem si pensen derogar aquesta moratòria i, en cas que sigui
així, com pensen ordenar l'activitat turística a Menorca.

Per altra banda, a part d'aquesta suspensió de la moratòria,
aquesta Llei turística tenia moltes altres mesures que per a
nosaltres són importants, tot i que n'hi ha algunes que per a
nosaltres es van extralimitar posant-se, perquè, d'alguna manera
calciguen les competències del consell, que nosaltres creiem
que ha de ser l'administració que governi, el vertader govern de
Menorca, i, per tant, creiem que no s'hauria d’extralimitar amb
les funcions. 

Així i tot, hi ha tota una sèrie de mesures per reduir els
impacte ambiental, el consum de l'aigua, per millorar
condicions laborals del treballador que creiem que són
positives i que des de MÉS per Menorca volem fer-ne un
seguiment i conèixer en quin punt es troba l'aplicació d'aquesta
llei. A l'article, per exemple, 37 bis, que parla de l’obligació
d'instal·lar aquests llits elevables a les habitacions dels hotels,
una mesura que incidia directament en la millora de condicions
de treball de les “kellys”, que es va demanar per activa i per
passiva, ens agradaria saber quin seguiment ha fet el Govern
del grau de compliment d'aquesta obligació.

Per altra banda, també s’establia que els establiments
d'allotjament han d'assolir uns percentatges de substitució
d’aquests llits convencionals i, en cas d’uns determinats
allotjaments turístics, havia de ser fins a 1 de maig del 2023.
Per tant, demanaria al conseller si sap quin percentatge
d'establiments d'allotjament turístic han complert aquest
objectiu a l'any 2023.

El títol cinquè d'aquesta Llei turística estableix mesures
d'estalvi d'aigua i també a la disposició transitòria desena diu
que, per a segons quins establiments, dia 1 de maig del 2023
també s’havien de complir unes obligacions. Té coneixement
aquest Govern de les Illes Balears, aquest conseller, del grau de
compliment per part d’aquests establiments de l'aplicació de les
mesures d'estalvi d'aigua?

 Finalment, una altra de les mesures, per a nosaltres
importants i mediàtiques és la  relacionada amb el percentatge
mínim de consum de productes i d'alimentació i begudes de
proximitat, perquè açò influeix directament en el sector primari
el qual, per a MÉS per Menorca, és un sector estratègic dins la
nostra economia i és un sector, no només a Menorca sinó a
totes les illes, que s'ha de potenciar.

També alguns establiments dia 1 de maig del 2023 tenien
l'obligació d'establir, de complir uns certs percentatges, també
li demanaríem si aquest conseller, si el Govern de les Illes
Balears, té coneixement del grau de compliment per part
d'aquests establiments del consum mínim d’aquests productes
d'alimentació i begudes.

I en darrer lloc, li demanaria respecte dels temes turístics,
quants establiments turístics de les Illes Balears han aconseguit
el distintiu d’establiment turístic compromès amb el producte
local.
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Pel que fa al tema de cultura, des de MÉS per Menorca
creiem que les institucions públiques hem de promoure la
cultura i donar suport i col·laborar amb les associacions i amb
les entitats culturals de la nostra terra i dissenyar una bona
planificació perquè els equipaments esdevinguin un clar mitjà
de suport a la cultura, a fi de garantir-ne la viabilitat econòmica
i social. Per açò li dic els diferents punts de vista que tenim
nosaltres respecte de la cultura, per a nosaltres la cultura no és
un motor turístic, sí que pot ser un atractiu turístic que pugui
ajudar el turisme, sinó que és precisament açò, és associacions,
és entitats, és persones, és suport als creadors, i d’aquí la
preocupació que es trobin sota la mateixa conselleria.

Així i tot, ens ha alegrat sentir el conseller que deia que
treballaria colze a colze amb els ajuntaments i amb els consells
insulars, així com amb el sector, perquè precisament el que li
volia demanar està relacionat amb el suport del Govern balear
a les administracions, en temes relacionats sobretot amb
Menorca. Les institucions menorquines han planificat al llarg
d’aquests darrers anys tota una sèrie d'actuacions i de projectes
en matèria de cultura, als quals la col·laboració del Govern
balear hi havia donat suport. Per tant, l'anterior govern del
pacte, l’anterior govern d'esquerres, tant al Govern de les Illes
Balears com al Consell Insular de Menorca, va fer possible tots
aquests pactes, totes aquestes col·laboracions. 

Per açò, en primer lloc, li volia demanar que al pressupost
general de la comunitat autònoma del 2023 hi ha 30.000 euros
per a la signatura d'un conveni amb l'Institut Menorquí
d'Estudis per a la redacció del projecte de centre de recerca i
arqueologia de Menorca. Aquest centre, com ja saben, no és
només una idea, és una peça central del projecte Menorca
Talaiòtica, es tracta d'una de les accions previstes en el Pla
d'Acció de Menorca Talaiòtica, que va ser aprovat pel Consell
Insular el juliol del 2022, i que forma part, precisament, de
l’expedient mundial presentat a la UNESCO, que esperam que
en pocs dies sigui reconeguda per la UNESCO aviat, després
de la intensa feina que, com saben, s'ha dut a terme per
l'anterior conseller de Cultura, el Sr. Miquel Àngel Maria, de
MÉS per Menorca, i de tot el seu equip perquè açò sigui una
realitat. 

Per altra banda, a partir de la posada en marxa d'aquest
centre el GOIB, l’anterior govern, es comprometia a finançar
amb un mínim de 200.000 euros anuals el funcionament
d'aquest centre. Esper que a les portes que Menorca sigui
declarada Patrimoni Mundial  Menorca Talaiòtica sigui una
realitat i que, per tant, aquest compromís per part seva, del
Govern, es mantengui, per tant, açò és una de les preguntes que
li volia fer. Esper i desig que la presidenta Prohens i el
president Vilafranca no vagin allà només per fer-se la foto, sinó
que realment els compromisos que es varen contreure amb el
Govern de les Illes Balears i amb el  consell la legislatura
passada es mantinguin i, per tant, puguem comptar amb aquests
30.000  euros i amb els 200.000 euros per assegurar el
funcionament d'aquest centre. 

Per tant, aquesta era una de les preguntes que li volia fer, si
només serà una foto o si realment vostès seguiran apostant...

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Gomila, vagi acabant, per favor.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

... per la Menorca Talaiòtica.

Molt bé, i desprès..., tinc temps, encara? 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

D’acord. No, i només era també que, com parlava del suport
als ajuntaments, i vostè sap que l'anterior govern balear va
donar suport a l'activitat museística de Can Saura, del Teatre
des Born, del Teatre Principal de Maó, del centre de Sant
Diego d'Alaior, només li volia demanar si pensen mantenir
aquest suport als diferents ajuntaments per tirar endavant açò?

A la següent rèplica ja li parlaré d'Esports. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula el diputat Sr. Mateo. 

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Muchísimas gracias, presidente. Buenos días a todos los
miembros de la Mesa, a los compañeros diputados y a todos los
asistentes a esta primera reunión de la Comisión de Turismo,
Comercio, Trabajo, Cultura y Deportes. 

En primer lugar, querría agradecer al conseller de Turismo,
Cultura y Deporte, el Sr. Jaume Bauzá, esta comparecencia
voluntaria y, además, me gustaría felicitarle públicamente por
el nombramiento, a él como conseller y al resto de su equipo en
sus distintos cargos de gestión, enhorabuena a todos y mis
mejores deseos, puesto que no les quepa duda, sus aciertos
repercutirán en el bienestar de los ciudadanos de nuestras
queridas Illes Balears. Y debo felicitar también al conseller,
pues se ha rodeado de un grupo de excelentes profesionales, de
gran experiencia en cada una de las áreas de gobierno bajo su
responsabilidad, completando un equipo excelente. 

Dicho esto, desde el Grupo Popular tenemos muy claro cuál
es la ruta a seguir en los próximos cuatro años, el camino lo
marca el programa de gobierno que presentó nuestra
presidenta, Margalida Prohens, con ocasión de la celebración
de las elecciones del pasado 28 de mayo. De hecho, las
distintas comisiones sectoriales del Partido Popular, tras un
intenso trabajo que vino a completarse durante los últimos
meses de la anterior legislatura, tejieron todo un conjunto de
iniciativas que han conformado, tal y como venimos repitiendo,
nuestro compromiso, el compromiso de la palabra dada. Así las
cosas, aplaudimos la configuración y estructura de la
conselleria asumiendo las materias de Turismo, Deportes y
Cultura.  

Resulta innegable la inmensa riqueza cultural de nuestras
islas y es nuestra obligación apostar por la protección de
nuestro patrimonio, de nuestra lengua, nuestras costumbres, de
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nuestros artistas, de modo que debemos apostar por la
internacionalización de nuestras islas como destino también de
turismo cultural.

Por otra parte, ¿qué decir del deporte balear? Ya no solo
tenemos el inmenso honor de ser cuna de campeonas y
campeones del mundo en muy variadas especialidades:
baloncesto, atletismo, golf, ciclismo, motor, hípica, vela o
incluso, recientemente, fútbol; o de contar con, sino con el
mejor, uno de los mejores tenistas y deportistas de todos los
tiempos, Rafael Nadal. Illes Balears, además, es un destino
único en todo lo que tiene que ver con el turismo deportivo. Por
tanto, este trinomio, turismo, cultura y deporte, permitirá
potenciar, enriquecer y situar en el lugar que corresponde el
deporte y la cultura de nuestras islas, sin olvidar, y por otra
parte, no dejar de creer en nuestra principal industria, la que
nos ha visto crecer como sociedad y como economía.

Pero pasando a concretar algunos de los objetivos que
deben tenerse en cuenta y en consideración en las diversas
áreas bajo su responsabilidad, le comento. En lo respectivo a
Deportes, me ha gustado escuchar que resulta prioritario para
la conselleria apuntar en una dirección que, por evidente, no
deja de ser absolutamente necesaria, sí, es una muy buena
noticia que desde la administración se impulse la actividad
física y el deporte como herramienta para mejorar y mantener
la salud de los ciudadanos. Y, lógicamente, para que eso sea
posible resulta esencial llevar a cabo una labor coordinada
entre los distintos consejos de cada una de las islas así como
contar con los fondos necesarios. Sí, siempre es complejo
coordinar distintas administraciones, pero a buen seguro el
director general, el Sr. Joan Antoni Ramonell, que ya sabe qué
es gestionar el ámbito insular, logrará su objetivo. 

Del mismo modo, es de agradecer que el conseller nos
transmita que va a prestarse especial atención al deporte
femenino, apostando por su promoción y por la formación en
todas sus especialidades, no solo por los últimos y lamentables
acontecimientos ocurridos tras el del todo inadecuado
comportamiento del ya dimitido expresidente de la Real
Federación Española de Fútbol sino, y precisamente, para
erradicar definitivamente este tipo de conductas de un ámbito
en el que deben transmitirse valores siempre positivos de
compañerismo, libertad y respeto.

Por otro lado, resulta imperativo enriquecer y fomentar el
patrimonio cultural de nuestras islas, y las líneas estratégicas
que nos ha comentado el conseller van, sin duda, en esa
dirección de la mano del Sr. Pedro Vidal, su director general,
quien, contando con una excelente formación académica,
acumula además una amplia trayectoria artística gracias a su
trabajo como artista visual. Esperamos, efectivamente, que se
apueste por una clara internacionalización del arte de nuestras
islas, que se potencie la siempre necesaria colaboración
público-privada y la no menos decisiva colaboración entre
administraciones; y todo ello sin olvidar que deben potenciarse
los eventos y exposiciones permanentes en lugares únicos
patrimonio de todos los ciudadanos de Balears. 

En este sentido, aprovecho este momento también para
felicitarle porque, fruto de ese empeño y recuperando un
espacio emblemático como La Llotja, nuestra lonja,

precisamente mañana viernes tendrá lugar la inauguración de
la primera exposición “Mar interior”, del artista Pedro Cabrita
Reis. 

Y en tercer lugar, hablemos de turismo, y cuando hablamos
de turismo debemos hacerlo con orgullo, el orgullo de estar
hablando de la primera industria de Balears, el orgullo de
contar con algunas de las principales cadenas hoteleras del
mundo, el de ser exportadores de know-how en todo lo
relacionado con la actividad turística y el de apostar por la
formación y la excelencia, por un capital humano que no tiene
precio y por el que debemos velar especialmente.

Por ello, desde el Grupo Popular pedimos, rogamos al
conseller y a todo su equipo, un cambio de rumbo en la política
turística de les Illes Balears. Para empezar, deseamos una hoja
de ruta clara para todo el sector turístico, consensuada, no
sometida a vaivenes coyunturales ni partidistas, pensada para
el medio y largo plazo, apostando por la sostenibilidad siempre
económica, social y medioambiental. Una estrategia turística
consensuada, además importante, por la innegable necesidad de
actuar de manera coordinada entre las más diversas
administraciones y con todos los agentes involucrados en
nuestra principal industria, solo juntos podremos lograr
reposicionarnos en el mercado turístico mundial del modo en
el que todos deseamos. Y es que queda claro que en Illes
Balears no tenemos un problema de demanda turística, sino
más bien un problema en nuestra oferta. 

Pedimos, por tanto, que desde la conselleria se apueste por
reforzar la calidad del destino aumentando su valor, no
aumentando en volumen, velando siempre por la libre y sana
competencia en el mercado, pero dentro del respeto al entorno
y velando por el bienestar esencial de los ciudadanos de
Balears. Para hacer esto posible deben acabarse las
restricciones, las prohibiciones y las limitaciones sin sentido. 

Por ello, desde el Grupo Popular aplaudimos la decisión
que nos hace llegar el conseller y que tiene que ver con la
aprobación de una nueva ley turística, una ley turística que nos
permita mantener, sí, mantener lo mejor de la normativa que
históricamente ha regulado esta importante actividad, pero
adaptada a las nuevas circunstancias; una ley solo turística, solo
turística, que regule solo aquello que sea eminentemente
turístico, que recupere los principios históricos de uso
exclusivo y unidad de explotación, pero que no olvide que debe
trabajar sin descanso en la imprescindible digitalización de
procesos y en una necesaria y siempre demandada reducción de
la burocratización de los procedimientos; una ley turística que,
una vez marcados los principios básicos de actuación, ponga
fin al errático camino que culminó la Ley 3/2022.

Conseller, ya lo señaló nuestra presidenta, Margalida
Prohens, en su discurso de investidura, y leo textualmente: “El
turismo debe volver a ser el ascensor social que fue y, por ello,
llegado el momento, se derogará la moratoria turística y se
frenará el camino hacia el decrecimiento”. Y, desde luego,
nadie mejor que quien ya fue director general hasta en tres 
ocasiones y quien junto a su equipo elaboró la Ley 2/1999,
general turística de las Illes Balears, para cumplir de nuevo con
esta palabra dada. Deseamos al director general, al Sr. Josep
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Aloy, todo lo mejor en esta compleja tarea que a buen seguro
llevará a buen fin.

Pero, ¡cuidado!, y que quede claro, frenar el decrecimiento
no es sinónimo de crecimiento sin límite; de hecho, desde el
Grupo Popular somos plenamente conscientes de la
responsabilidad que este gobierno tiene entre manos, vivimos
en un territorio finito y contamos con unos recursos limitados.
Por tanto, pedimos se determine de forma clara y taxativa un
límite máximo de plazas turísticas totales, entre hoteleras y
extrahoteleras, en cada una de nuestras islas teniendo en cuenta
la concreta situación y las peculiaridades de cada una de ellas.
Contábamos con resultados alcanzados en los planes de
intervención de ámbitos turístico, los PIAT, pero las últimas
decisiones del Gobierno saliente no contribuyeron en absoluto
a aclarar la situación real en la que cada una de las islas se
encuentra. 

Del mismo modo, debe determinarse el carácter finalista de
los fondos recaudados por el impuesto de estancias turísticas y,
desde luego, debe aclararse la ineficaz gestión de los fondos
europeos, cuyas convocatorias ya han sido lanzadas y cuya
ejecución dista mucho de estar cerca de producirse. De acuerdo
con lo que ha comentado el conseller, resulta clave instar al
Gobierno central a que prorrogue su justificación hasta el 2026. 

En definitiva, y con esto finalizo mi intervención, los
representantes de los grupos parlamentarios podemos pensar
distinto, pero a buen seguro todos estaremos de acuerdo en
pedir a nuestro conseller, y diría más, a todo el actual gobierno,
que adopte las medidas precisas a fin de conseguir hacer de
nuestras islas un maravilloso lugar para vivir...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Mateo, vagi acabant.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

... y, por lo tanto, también, maravilloso lugar para visitar.

Conseller, muchísimas gracias por su exposición, por la
claridad con la que ha planteado su plan de gobierno y por su
predisposición. Creemos que este es el camino, un camino en
positivo, escuchando, dialogando y pensando en conseguir lo
mejor para nuestras islas. 

Muchas gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Mateo. Bé, contesta el conseller de Turisme,
Cultura i Esports. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Molt bones, gràcies per les preguntes. Quant a l'estructura,
bé, començaré pel partit... per la Sra. Costa, quant a l'estructura
de la conselleria crec que és una proposta que ja dúiem
nosaltres en el programa electoral de combinar turisme, cultura
i esport, i sabent perfectament que són efectes complementaris

al turisme, però la seva principal activitat és el foment de la
cultura, el foment de les activitats culturals, el foment de les
entitats esportives, però també és ver que poden ajudar al
producte turístic, sobretot amb la desestacionalització, han de
tenir activitat pròpia i caràcter propi, tant una com l'altra, això
és la nostra voluntat i crec que la de cada un dels directors
generals, però sembla que poden contribuir molt a la
desestacionalització.

Quant a l’ICIB, crec que no tenc temps de contestar-li com
l'hem trobada d'aquí a migdia, de debò, és a dir, el primer que
vàrem trobar damunt la taula o el primer que vàrem trobar
varen ser unes manifestacions d'un grup determinat i de queixes
que tenien en contra de l’ICIB. Així i tot, li dic que l'actual
gerent, l'actual responsable, la Sra. Llambías, continua en el seu
lloc de feina, i nosaltres donam tot el suport des de la
conselleria i des de la direcció general, perquè es resolguin una
sèrie de qüestions, que hi havia un col·lectiu dins aquest sector
que tenia problemes, no? Per tant, la Sra. Llambías continua en
el seu lloc, si bé també és cert que està informada que es
convocarà una nova plaça, també li he de dir. 

Quant a..., és que he pres notes i les vaig..., potser
mesclarem temàtiques, però... quant a la nova llei turística, li he
de dir que la Llei turística, o ho he de dir ja, a nivell general,
als diferents portaveus, que serà, jo he expressat aquí les línies
generals, serà una llei participada. Participada per qui? Pels
sectors, pels partits polítics, per les patronals, pels sindicats, per
tots aquells que de bona voluntat vulguin aportar i venguin a
sumar, com crec que hem arribat nosaltres a la conselleria,
venim a sumar, a ajudar en el que puguem i amb el que estigui
dins el nostre abast. Per tant, serà una llei que és el que ens
demana el sector, una llei que sigui participada, el màxim
consensuada possible perquè perduri en el temps. Jo crec que
això, no amb aquesta llei, amb qualsevol llei hauria de ser la
regla general.

Miri, quant als missatges que surten per Twitter, li agraesc
a la senyora de MÉS per Menorca que fos capaç d'escoltar tota
l’entrevista i pot veure que el missatge de Twitter que hi surt no
té res a veure amb l'entrevista, i, en tot cas, màxim respecte a
aquesta casa. I les línies generals, quant a l'actuació política
d'aquesta conselleria, s’expressen aquí, no pel Twitter ni..., és
a dir, crec que he fet una exposició i són les línies generals.
Vostè es refereix que surt un missatge que aixecarem la
moratòria a Menorca. Això no és així, jo vaig dir que als
diferents consells hi ha diferents realitats: la realitat del Consell
de Mallorca no és la mateixa que la del de Menorca, quant a la
limitació de places turístiques, ni és la mateixa d'Eivissa, ni de
Formentera, això és el que vaig dir jo ahir, i es va dur potser a
mala interpretació, però això és el que he dit i el que hem pogut
observar, que hi ha diferents realitats i intentarem donar
resposta a les diferents realitats dels diferents consells.

Crec que per primera vegada en la història, el Govern de les
Illes Balears farà una llei turística que hauran d'aplicar els
consells, ho hauran vist, és a dir, tenim màxima col·laboració
amb el Consell de Mallorca, amb el Consell de Menorca, amb
el Consell d'Eivissa per fer una llei que ells hauran d'aplicar, no
nosaltres, ells. Per tant, serà una llei participada pel sector, pels
polítics i pels tècnics, i esperem que sigui amb el màxim
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consens possible. La veritat és que no quedarà per nosaltres
cercar tots els consensos possibles.

Quant a les 115.000 places a què vostè ha fet referència i
que venien d'una normativa d'enrera, només li he de dir una
cosa: si haguessin fet la moratòria el primer mes que arribaren,
ja estava, ja estava solucionat, el que passa és que l'han feta el
darrer, i s'han donat les 115.000 places, però si l’haguessin feta
el primer mes que varen arribar no s'haurien donades aqueixes
115.000 places. Per tant, si venien d'una normativa que a vostès
no els agradava, haguessin fet la moratòria al primer dia, estava
solucionat, però no, la feren el darrer, per temes electorals i
polítics.

Quant a la càrrega de feina en les anomenades “kellys”, que
també s'ha posat en boca d’aquest govern coses que no hem dit,
he de dir que és un tema de salut laboral i que nosaltres no
tenim cap problema que es mantengui, el que actualment figura
a la Llei turística que es mantengui a la pròxima. La voluntat
d'aquest govern és cercar la millora, el millor de les diferents
lleis, no de l’altre segle, la darrera, feta per vostès, si hi ha
coses millorables, si hi ha coses que són bones per al sector, per
als sindicats i que s'han de tenir en compte i que s'han de
recollir es recolliran, cap problema ni un, no tenim cap
complex ni un que això pugui ser així.

Quant al decret d'excessos, perquè jo crec convenient, quant
a la principal activitat d'aquesta comunitat, eliminar la
terminologia, diguem-ne, que resta o que perjudica: excessos,
massificació; és a dir, jo crec que és saludable que intentem
llevar la terminologia. Està clar que al decret no només
modificarem la terminologia del decret, és a dir, nosaltres
consideram que recull unes mesures quant a les empreses que
puguin incomplir uns determinats aspectes, com horaris, com
venda d’alcohol, amb un règim sancionador que està estipulat,
però, de ver que nosaltres intentarem afinar un poquet més i
intentar perseguir les persones que infringeixen, els turistes o
els residents, les persones que infringeixen. És ver que no serà
fàcil, i assumesc que no serà fàcil, però intentarem acotar que
el que infringeix, pagui, sigui persona, sigui establiment
turístic, sigui comerç, sigui qui sigui, però creiem que avui
aquella persona que infringeix no té les mateixes conseqüències
que pugui tenir un comerç o un establiment hoteler, crec que no
va proporcional, i crec que en aquest aspecte hi farem feina i
mirarem que sigui un dels trets principals. Però, de ver, li torn
dir, també serà participat i també serà amb el màxim consens
possible, amb la màxima voluntat que tothom s'hi pugui sentir
còmode.

Quant a l’ITS, el que li puc dir és que, efectivament,
nosaltres duim una proposta que serà finalista i que bàsicament
serà per a temes d'aigua i per a temes turístics, quant a
esponjaments i coses d'aquestes. Li puc assegurar que per a
patinets i per a concerts dels 40 Principals no hi haurà cap tipus
d'ajuda, això li ho puc assegurar, ni tampoc per a projectes o
per a propaganda, és a dir, per a propaganda tampoc no hi
haurà ajudes. Per al tren de Llevant, dos papers, sense projecte,
consideram que tampoc. De fet, varen comprometre l’ITS  del
23, cosa que no havia passat mai, és a dir, sempre es
comprometia l’ITS recaptat i, en el 2022 es va comprometre el
que havia de venir.

Per tant, el nostre compromís, i ho durem a comissió d'aquí
a poc temps, serà dels 27 projectes, que sembla que només n'hi
ha 12 que tenguin possibilitat de dur-se endavant, els altres 15
els durem a comissió, perquè, escolti, si són temes de transport,
que els financiï Transports, si són temes educatius que els
financiï Educació, que crec que aquesta és la línia. I refarem
tots aquells projectes que el compromís és..., a mi em sap greu
dir aquesta paraula, però és en base a propaganda, és a dir, que
no hi ha cap projecte físic -no hi ha cap projecte físic-, un amb
30 milions, l’altre..., tot això intentarem refer-ho, i el que
podrem aconseguir d'aquí és que els ajuntaments puguin ser
beneficiats, sempre que acompleixin la finalitat d'esponjaments
i del cicle de l'aigua, cosa que, dins aquests 27 projectes que
crec que hi havia, no n'hi havia cap que hagués sol·licitat algun
ajuntament, hi havia el 90% del Govern i algun del consell,
però d’ajuntaments cap.

Referent a la nova agrupació o a la federació d’aquestes
agrupacions quant als habitatges de vacances. Miri, li puc dir
que no han fet altra cosa -i els ho agraeix profundament-
aquestes associacions que no haguem donat nosaltres exemple;
és a dir, nosaltres hem rebut aquestes mateixes associacions en
el despatx de Montenegro o al Consell de Mallorca, plegats el
Consell de Mallorca amb la conselleria, i una de les nostres
recomanacions cap a aquestes agrupacions era definir qui era
l’interlocutor, i jo veig molt positiu que s'hagin ajuntat i que hi
hagi un únic interlocutor amb aquestes associacions. Per tant,
humilment, crec que nosaltres també ja hem donat algun
exemple d’unir esforços quant al turisme, Govern i consell, i
agraesc profundament aquesta agrupació que han fet aquestes
diferents associacions. 

Quant al Grup VOX, totalment d'acord amb aquest missatge
que existeix actualment i que crec que ens fa mal com a destí,
turismofòbic, aquesta és una de les grans lluites que tendrem
aquesta legislatura i esper comptar amb tots aquells grups...,
amb tots els grups polítics per combatre aquest missatge
turismofòbic. Crec que hem de posar el turisme en valor, crec
que hem d’escometre les modificacions legislatives que siguin
necessàries per tenir un turisme sostenible, un turisme de
qualitat, un turisme que tengui molt en compte els residents,
però hem d'erradicar profundament aquest missatge
turismofòbic que existeix, que va en contra de la nostra
principal activitat econòmica; en contra de la nostra principal
activitat econòmica. 

I també vull recordar, com també ja vaig dir en seu
parlamentària, en aquesta casa, però en el plenari, que les
paraules “massificació i saturació” jo en el 2015 no record que
estiguessin lligades al turisme, en cap cas, i s'han lligat al
turisme aquests darrers vuit anys. Per tant, crec que és de
primera necessitat erradicar aquests missatges negatius
d'excessos, de massificació, de saturació, que l'admetem en
segons quins casos; crec que en tots aquests missatges negatius
hem de parlar de turisme en positiu, hem de parlar d'arreglar el
que és necessari, però una de les principals metes que tenim
entre tots, no tan sols de la conselleria, entre tots, el Govern, els
partits que no són al Govern, el sector, els sindicats, tots, és
intentar erradicar aquest missatge turismofòbic que existeix o
que existeix fins avui, sorgit aquests darrers vuit anys.
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Quant als creuers. Els creuers crec que és públic i notori el
que hem expressat, que és no quant a més creuers en temporada
alta i la possibilitat d'estudiar que es pugui modificar l'acord
quant a temporada baixa. S'entendrà que hi ha una programació
feta perquè, bé, no és el mateix moure un vaixell que moure un
cotxe o una bicicleta, i hi ha una programació feta, acceptada
per tots aquells que formen part d’aquesta activitat, fins al 2023
i 2024, ho respectam profundament, però sí que obrim la
possibilitat d’estudiar que en temporada baixa, ho torn deixar
ben clar, en temporada baixa es pugui replantejar aquest acord. 

Intrusisme. Ha parlat d'intrusisme, bé, l’intrusisme quant al
producte d'habitatge de vacances crec que amb la nova llei, i
també contestaré una pregunta de la Sra.  Costa, que crec que
m'ha fet, o una recomanació, crec que hem de donar eines al
Consell de Mallorca perquè es pugui atacar de valent
l’intrusisme quant a habitatge de vacances: escolti, si han
precintar un establiment o un habitatge en què es detecti que hi
ha turistes i no estigui d'alta, escolti, si s’ha de precintar es
precinta, és una mesura cautelar i nosaltres estam per això,
perquè les mesures que es puguin aplicar, aplicam mesures
cautelars en el cas d'incompliments. Crec que és una demanda
que ens fan els diferents consells, tant a Mallorca com a
Menorca, Eivissa i Formentera.

Llavors, també és ver que m'ha parlat de top mantas o..., és
a dir, això entendrà que és una competència dels ajuntaments
i que ve o que toca venir regulat a les ordenances municipals,
i el que s’ha de fer és destinar o adequar les ordenances
municipals a la problemàtica que puguin tenir i dedicar
recursos com policia i Guàrdia Civil a això.

I totalment d'acord que els mercats i fires d'aquesta terra,
profundament arrelats, es posin en valor i que puguin ser
visitats pels turistes, crec que és important que els nostres
costums, les nostres fires, les nostres festes siguin posades en
valor i crec que és important per al sector que duim a aquesta
conselleria. 

Quant a MÉS per Mallorca, he de dir que la Direcció
General de Política Lingüística duia l’ús i els exàmens els duia
l’IEB, que feia cursos, ara tot està junt; és a dir, no es perd res
pel camí, no vulguin fer veure que es perden coses pel camí,
perquè no és així, no es perd res pel camí. Tot aquest tema de
llengua està junt simplificant i unint i fent plans d'actuació
plegats, és a dir, no hi ha res que es perdi pel camí, no vulguin
fer veure coses que no passen, no.

Quant a la saturació turística, he admès en altres... ahir
mateix, que a determinats llocs, a determinats moments i en
determinades circumstàncies sí que tenim algun problema de
saturació turística, però també vull defugir d'aquest missatge
d’Illes Balears igual a massificació turística, crec que la
terminologia és important, i crec que vostès també l’empren en
alguna ocasió, i crec que aquest missatge, Illes Balears-
massificació, s’ha de destruir. I sí que admet que tenim algun
problema de saturació a segons quins llocs i en segons quines
circumstàncies. 

També vull recordar que la Llei turística serà participada,
diferents comissions sectorials, polítiques, tècniques. 

Quant als creuers ja he dit quina era la voluntat d'aquest
govern.

Quant a l'estudi d’entrada de vehicles, crec que sí, que en el
programa, crec, del Consell de Mallorca, si no vaig
malament..., sí, dúiem per fer algun estudi quant a això. I bé,
nosaltres hi som per acomplir el programa i es faran els estudis
amb els quals ens vàrem comprometre.

Quant a la borsa de places, bé, li he de dir una cosa, és a dir,
la nostra aposta és perquè hi hagi intercanvi, més que vagin a
la borsa, intercanvi de places obsoletes o amortitzades a canvi
d'altres de més qualitat; que la borsa de places sigui un tema
secundari. Però he de deixar clar que el missatge de creixement
desenfrenat no és la política que durà endavant aquest govern,
volen mantenir l'estatus que tenim actual i no volem un
creixement desmesurat, sabem que som una illa, que tenim uns
recursos limitats, que això s’ha de preservar, tots aquests
aspectes els tenim en compte. 

Ja també hem fet qualque reunió referent al tema de la
intel·ligència artificial i poder aprofitar-nos-en en pro del
turisme, sobretot per saber, tal vegada, on tenim aquests espais
saturats en alguns moments o lluitar contra l’intrusisme, i
qualque reunió ja hem fet en aquest aspecte.

Sí que és voluntat d'aquest govern dur el compromís
endavant de la fira internacional, que estam compromesos
quant a cultura.

I el tema de l’IBI reduït, vostè, que també és batle, entendrà
que no és una competència dels ajuntaments, perdona, del
Govern, reduir l'IBI, per tant, es competència dels ajuntaments.

Segurament em deix coses, però entenc que m'ho recordareu
a la pròxima. 

Quant al Grup MÉS, li he dit abans, content que no s'hagi
fixat només en aquella piulada que ha sortit quant a la
moratòria de Menorca, tenim diferents realitats, com deia
abans, Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera i crec que
nosaltres tenim l'obligació de tenir-les en compte i d’actuar
segons aquestes realitats i segons les propostes que ens puguin
fer des dels diferents consells.

Quant a les “kellys”, també he de recordar que nosaltres no
tenim cap inconvenient en aquells aspectes de la llei..., i també
en el tema de productes de quilòmetre zero, que si han de
continuar dins aquest àmbit legislatiu que és la nova llei
turística, idò que hi continuïn, nosaltres no hi tenim
inconvenient. 

També he de dir-li que la Conselleria de Turisme no té la
part inspectora, la part inspectora està cedida als consells
insulars amb la delegació de competències que es va fer en el
seu moment, i que no tenim inspectors. Per tant, és molt
necessari que des de la conselleria es faci una feina de la mà -
torn repetir- dels diferents consells, perquè, al final, els que
hauran d'aplicar la llei són els consells i els que han de tenir la
possibilitat d’inspeccionar i sancionar, són ells, i crec que hem
d'anar de la mà, perquè no podem fer una cosa que llavors a la
resta els sigui impossible d’aplicar.
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Continuarem, quant a la col·laboració en matèria de cultura,
amb els diferents ajuntaments i consells insulars, de Mallorca,
de Menorca, d'Eivissa, i Formentera. I una aposta, crec que
també hem de fer aquesta aposta que ha fet Menorca per la
declaració de la UNESCO, idò crec que també ens l’hem de fer
totalment..., tot el suport que puguem donar nosaltres des del
Govern cap a aquest projecte, crec que és molt necessari i, a
més, hi creiem profundament, aquesta és la voluntat d'aquest
govern i no quedarà per nosaltres tot el suport cap aquí.

I quant al Partit Popular, sí que és ver que crec que hem de
fer passes decidides cap a la digitalització de processos i quant
al fet que la llei turística també pugui abraçar aquest tema de
digitalització i simplificació administrativa que ens demana el
sector. I també li prenc les paraules quant a turisme en positiu,
és a dir, el turisme és la principal activitat d'aquesta comunitat,
ha de ser en positiu i no hem d'anar en contra d'aquest sector.
Jo crec que tenim un destí envejable per a tot el món, és el
destí, unes empreses que han estat capaces de donar resposta a
aquest destí, i les empreses tenen uns treballadors que també
han estat capaços de donar resposta al turisme.

Per tant, jo crec que tot això s'ha de posar en valor, que hi
ha moltíssima gent que fa grans esforços perquè aquesta
activitat es dugui endavant i crec que hem d'erradicar -ja d'una
manera crec que contundent- aquest missatge negatiu quant al
turisme, ha de ser un projecte de vida de qualsevol persona
d'aquesta terra poder-se dedicar al turisme, i no que estigui
empegueït, en certa manera... crec que l’hem de posar en valor.
I li agraesc les paraules quant que el turisme ha de ser una
activitat positiva, que ho és i ho ha estat, i esperem que ho
segueixi essent.

Moltíssimes gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Bé, ara passarem al torn de
rèplica. Vull fer un matís, és a dir, cinc minuts per a cada un.
Duem prou retard, tenim altres comissions, i no arribam. No
m'agradaria haver de tallar ningú, d’acord? He estat molt
flexible a l’altra, però en aquesta no ho seré, d'acord tots?

Moltes gràcies, i començam pel Grup Parlamentari
Socialista. Sra. Costa.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Gràcies, conseller per la seva
intervenció. Intentaré concretar i anar ràpid, que abans no he
tengut tant de temps, que se m'ha exhaurit.

Quant als temes de cultura, sí que li volia fer referència, Sr.
Conseller, que vostè no ha dit ni paraula sobre la protecció de
la llengua catalana i la seva promoció que, a més, depenent de
vostè l’Institut d'Estudis Baleàrics, m'agradaria saber quina és
la seva opinió sobre la intenció del Govern -pel pacte que tenen
amb VOX- de l'eliminació del requisit de la llengua catalana a
la funció pública.

Per altra banda, saber si continuaran vostès dins l’Institut
Ramon Llull.

També ha esmentat l’Orquestra Simfònica, que la Caixa de
Música porta uns mesos o un retard en la seva construcció, que
tots els problemes que vostè es trobi amb l’Orquestra
Simfònica i amb la Caixa de Música siguin uns mesos de retard
en la seva construcció, perquè li vull recordar que l’última
actuació del Partit Popular respecte de l'Orquestra Simfònica va
ser el seu intent de tancar-la, i va estar a punt de tancar
l’Orquestra Simfònica i, gràcies a la feina i la pressió dels
músics, dels seus treballadors i treballadores, va poder
continuar endavant, i ara, molt aviat l’Orquestra Simfònica i la
seva Caixa de Música serà una realitat, gràcies al finançament
de l’ITS i de la col·laboració publicoprivada.

Ha esmentat també la declaració de Menorca Talaiòtica, un
projecte impulsat pel Consell de Menorca que -com ja s'ha dit
aquí- va tenir ja el suport, no només moral, sinó econòmic del
Govern de les Illes Balears, i volem saber si continuarà aquest
suport econòmic, com ja se li ha preguntat aquí.

I ja que parlam de Menorca, avui, malauradament, és
notícia l'illa de Menorca perquè una directora insular ha fet
servir, per a usos privats, l'illa del Llatzaret, que també els seus
usos -com vostè sap molt bé-, entre d'altres i que gestiona el
Consell de Menorca, van destinats en molts de casos, no només
a congressos, etc., sinó a usos turístics. M'agradaria saber, Sr.
Conseller, quina és la seva opinió respecte de la utilització
privada d’aquest indret.

Per altra banda, vull recordar-li, ja que vostè ha esmentat el
decret d'excessos, que això no és una terminologia que ens
inventem nosaltres, a part que surti en el decret d'excessos, sinó
que el programa del Partit Popular diu, literalment: “Luchar
contra el turismo de excesos en las zonas declaradas como
tal”. Per tant, és una terminologia que vostès també utilitzen. I
el que volem saber, Sr. Conseller -perquè és que vostè no ens
concreta res de res-, és en què consistirà la modificació d'aquest
decret d'excessos, si modificarà la zonificació que hi ha
actualment.

I, per altra banda, quant als projectes de l'impost de turisme
sostenible, ens preocupa profundament -si ho he entès bé-, que
vostè ha dit aquí que es revisaran més de 15 projectes, tenint en
compte que la darrera volta que se’n varen aprovar a la darrera
comissió del 2022 van ser 20 i pocs, si vostè tirarà endarrere o
revisarà aquests 15 projectes finançats amb l’ITS, tenint en
compte que en aquella comissió no van tenir ni un sol vot en
contra tots els projectes aprovats per l’ITS. Volem saber, Sr.
Conseller, què volen fer respecte d’això, si modificarà la Llei
de l'impost de turisme sostenible, per modificar també els tants
per cents i el repartiment per illes que allà es preveu amb la
Llei de l'impost de turisme sostenible.

Per anar acabant, jo no li he parlat de piulades d’IB3, li he
parlat d'una entrevista que vostè va fer ahir a IB3 Ràdio i que
jo vaig poder escoltar, no és un problema de piulades, és un
problema del que vostè va dir, i jo ho vaig escoltar, va fer
referència a les diferents actuacions que es volen fer a cada illa,
segons els interessos o els acords amb els consells insulars, i va
esmentar Menorca com, probablement, l'illa allà on aixecaria
la moratòria en primer lloc. Si ara vostè diu que no és cert, que
no és cert el que va dir ahir, molt bé, es desdigui, però ho pot
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fer ara, que es troba en seu parlamentària, però no és que tot el
món ho va entendre malament.

I, per altra banda, no vull deixar de parlar d'un tema que ha
estat notícia aquest estiu, que tots desgraciadament veiem
horroritzats, que han estat les manades de violadors respecte a
turistes, i vostè va fer unes declaracions -que estic segura que
eren amb la millor de totes les intencions- dient que això dona
mala imatge. Sr. Conseller, això no és un problema de mala
imatge, això és un problema de drets humans i de violacions,
no és un excés, és una violació. Li dic que estic convençuda
que ho va fer amb tota la seva bona intenció, però que realment
hem de portar endavant mesures perquè aquestes actuacions no
es produeixin. Parlam de delictes molt greus, que afecten també
especialment els turistes que venen a les nostres illes i -com
dic- no és un problema d'imatge, sinó que és un problema de
violació.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Costa.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Moltes gràcies, Sr. Conseller, li demanam que la seva
política turística no torni a la política d'excessos i del campi qui
pugui.

Gràcies, Sr. Conseller,.

EL SR. PRESIDENT:

Pel Grup Parlamentari VOX, la Sra. Verdú.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Sr. Bauzá, miri, a l’acord d’investidura del Partit Popular i
VOX es diu que es crearà una comissió de seguiment i
avaluació per treballar i fer feina amb tots aquests punts, per
tant, és normal que vostè, ara mateix, no ens pugui donar tota
la informació que li sol·licitam aquí perquè aquesta comissió
no està encara en ple rendiment i s'està creant. Per tant, ara
fer-li segons quines preguntes és impossible que vostè ens
pugui donar una resposta exacta, però, bé.

Sí que pos en valor el tema de la turismofòbia, que vostè ha
explicat. És veritat que ara, per exemple, l'Ajuntament de
Palma ja ha posat en funcionament un pla de neteja contra
grafitis, contra tot això. Per tant, és un punt molt important.

Quant als creuers en tema de temporada baixa, crec que serà
un punt molt important per a la desestacionalització que, com
he comentat, era un dels problemes més greus que sempre hem
tengut.

I no tenim cap dubte que s'han de millorar també les
condicions laborals dels treballadors del sector turístic, però no
només de les “kellys”, sinó dels cambrers, cuiners i tots; s'han
de realitzar controls rigorosos sobre el compliment de la
normativa en matèria laboral i de riscos laborals, però també
s'han d'incentivar les empreses perquè apostin pel benestar i pel

confort d’aquests treballadors i apostar per posar en marxa
plans de conciliació de vida laboral i familiar. 

Aquest estiu hem tengut o hem sentit moltes queixes
d'empresaris que no trobaven treballadors per poder cobrir les
seves places, i això també es podria veure des d'un punt de vista
de la problemàtica entre treballadors que tenen unes necessitats
que no s’arriben a cobrir i els empresaris que no tenen les
ajudes suficients per poder cobrir aquests llocs de feina.

Sr. Bauzá, té vostè per davant una feina molt important i
esperam que l'acord amb VOX sigui un punt de suport per a
vostè i tot el seu equip de feina. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, el Sr. Apesteguia. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. He durat deu minuts abans.
He de dir...

(Remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Un poc més, s’ha de ser just, deu minuts amb quaranta. Ho
tenim tot apuntat, som gent molt justa nosaltres.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Deia el portaveu del Partit Popular, em serveix, Sr.
Conseller, per recuperar una pregunta que no m'ha contestat,
que diu: volem una llei que només sigui turística. Si una cosa
ha caracteritzat les lleis turístiques del PP és que han estat prou
urbanístiques, li he de dir. I jo li deman, que no m'ha contestat,
per la recuperació de la disposició addicional quarta de la Llei
8/2012, perquè permet als establiments turístics botar-se la
planificació urbanística municipal. Per tant, jo li deman quina
és la seva opinió, si vertaderament aniran per aquest camí el
qual, evidentment, a nosaltres ens sembla un disbarat, i li
deman concretament, per què només els establiments turístics?
Per què la indústria no es pot botar els paràmetres urbanístics?
I, per què el comerç no es pot botar els paràmetres urbanístics?
Per què els mateixos ajuntaments no es poden botar els
paràmetres urbanístics quan hem de fer les nostres pròpies
infraestructures? O, per què el Govern no es pot botar els
paràmetres urbanístics? Per tant, per què a aquesta terra només
el turisme es pot botar els paràmetres urbanístics dels
ajuntaments, amb una clara vulneració de la distribució
competencial que tenim?

La llei consensuada, jo li estenc la mà per parlar, crec que
és difícil, també li he de dir que un consens en matèria turística,
perquè ens preocupa especialment la qüestió de les places.
Perquè és vera que la legislació del Partit Popular va apostar
durant molt de temps per exonerar i excepcionar de l'adquisició
de les places turístiques de les borses, i que, per tant, creixien
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més enllà del límit que el mateix Partit Popular, amb una llei
turística que va fer el Partit Popular, havia establert, perquè
s'havia establert un sostre de places, que eren les places
existents més les borses i, a partir d'aquí es varen excepcionar,
i tenim un seguit de places que no varen ser adquirides mai de
borsa. I ara vostè diu que es podran intercanviar i que, per tant,
qualcú que no la va adquirir a borsa podrà tenir un benefici
econòmic venent-la a un tercer. 

Crec que això és preocupant i que, en qualsevol cas, el
decreixement que s'havia plantejat en el seu moment era que
aquelles places que es varen comprar, amb exempció, i que, per
tant, no estaven contemplades en el sostre de places, que en el
seu moment, els anys noranta, es va establir, desapareixessin
quan es donassin de baixa i no servissin per fer-hi negoci.

Quant a l’ITS supòs que el pensa mantenir, no m'ha
contestat, però supòs que sí. Nosaltres estam d'acord amb els
esponjaments, amb el cicle de l'aigua.

També crec que hauríem de parlar, el tren de Llevant
evidentment és una necessitat de la ciutadania d'aquella
comarca especialment, però també té un efecte turístic, perquè
vostè em dirà si el sector turístic de la zona de Cala Rajada
considera que un transport no li seria beneficiós. Per tant, en
podríem parlar amb tots els seus efectes. 

No m'ha contestat sobre la llei de la música. Tampoc sobre
la possible recuperació del talent IB, o qualsevol altra fórmula
que consideri oportuna sobre l’intercanvi cultural entre les
diferents illes, entre els creadors. 

Pel que fa a la redacció d’una normativa que permeti als
consells la regulació de l'entrada de vehicles, forma part del seu
programa autonòmic, com la reducció de l'IBI en els espais
destinats a usos culturals, jo m'he cenyit al seu programa
autonòmic i, en qualsevol cas, si no, li record que té aquesta
tasca emanada del seu compromís amb la ciutadania, que és la
redacció d'una normativa que permeti als consells la regulació
de l'entrada de vehicles, que nosaltres consideram important. 

Més enllà d’això també, perquè hi ha entrat poc, sobre la
qüestió -o no hi ha entrat gens-, sobre la qüestió de la
normalització lingüística d'aquesta terra. Tenim un procés en
què l’ús social del català retrocedeix, vostè és el conseller
competent, malgrat no hi hagi una direcció general, i jo crec
que políticament això sí que té un missatge, i vostè imagín que
no ho pot confessar, però ho sap, però és el conseller competent
en aquesta matèria, i jo li deman: què opina? Té alguna mesura
per fomentar l'ús social del català? Perquè l’obliga l'Estatut,
l’obliga l'article 4.3. Què pensa de les mesures anunciades del
Govern quant als drets de la ciutadania en la relació amb
l'administració?

I li record l'article 14 de l'Estatut d'Autonomia. I també li
deman, quines mesures -perquè no n'ha anunciada cap-, quina
mesura de relació amb la resta de territoris on el català és
llengua oficial pensar impulsar o mantenir?

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia...

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

I li record l'article 5è de l'Estatut d'Autonomia. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, pot acabar, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

I jo crec que si em contesta això, seré molt feliç. 

(Algunes rialles)

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Com que abans no havia pogut parlar d’esports, ara serà el
tema que voldré tractar. Bono, com bé li deia, des de MÉS per
Menorca tenim molt clar que la promoció de l'activitat física,
de l’esportiva, dels hàbits saludables, de la participació de les
entitats, de l'associacionisme esportiu, del foment de l'esport a
la dona són els objectius a aconseguir en l’àmbit de l’esport, i
veurà que aquí no n'hi ha cap que posi, “i turístic”. El que hem
d'aconseguir és açò. Què després açò pot ajudar el turisme? Ens
sembla bé, però per a nosaltres el que hem d'aconseguir és açò.
I per açò li deman quin pla té el Govern per desplegar la nova
llei de l'activitat física i l'esport? Quines iniciatives per
promocionar l'activitat física? Quin calendari? Quin
finançament? Perquè crec que açò és un tema important.

Per altra banda, que els darrers anys, a nivell de Menorca,
el consell insular ha posat en marxa el Projecte ONA, de dona
i esports, i un projecte d'inclusió que està finançat amb fons
Next Generation. I per poder aplicar aquest projecte li
demanaria si el Govern continuarà donant suport i com farà
aquesta feina que el consell fa en matèria d'igualtat de gènere
a l'àmbit esportiu. 

Un altre tema que també ens preocupa i que ens fa sentir
ciutadans de segona, un poc, és dins la nostra comunitat amb el
trasllat dels diferents esportistes menorquins a la resta d’illes,
quan han de disputar competicions, i sobretot ens preocupa
quan viatgen a Eivissa o  també després a Formentera. Per açò
li deman, de quina manera el Govern pot garantir que els
esportistes federats d'Eivissa i de Menorca podran viatjar en vol
directe entre aquestes dues illes? Que per a nosaltres açò és
molt important. 

Evidentment, podria posar molts altres temes relacionats
amb cultura i esports, però el temps és el que és. No tingui
dubte que al llarg d'aquesta legislatura MÉS per Menorca hi
estarem atents i també estarem propositius sempre mirant pels
interessos de Menorca i per als dels menorquins i menorquines.

I estam contents que ens hagi dit que sí, que seguiran
donant suport a totes aquestes iniciatives que li havia comentat
culturals a Menorca, però també li demanaria que no només
quedàs en paraules sinó que en els pròxims pressuposts de la
comunitat autònoma del 2024 es vegi reflectit aquest suport de
paraula que vostè ha dit. 
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No tornaré a parlar del tema de la llengua, com ha dit el Sr.
Apesteguia, perquè subscric el cent per cent del que acaba de
dir, d'aquesta preocupació de l’ús social de la llengua, per tant,
subscric paraula per paraula el que acaba de dir ara el Sr.
Apesteguia respecte de la preocupació amb la llengua catalana
i el seu ús social. 

Per altra banda, respecte de la moratòria, només un apunt,
vostè va dir, evidentment, que ho valoraria, però sí que va dir
que el consell insular i el sector li feien unes peticions diferents
de la resta de les illes. Jo li demanaria que també parlàs amb els
residents, que no només parli amb el sector i no només parli
amb el consell insular, parli també amb aquells que vivim tot
l’any a l’illa, amb els que realment ens trobam després els
problemes en l’habitatge, el problema en la massificació, que
esper que Menorca sí que sigui un d'aquests llocs que vostè diu
que pot emprar la paraula “saturació” i “massificació”, esper
que Menorca sigui dins aquest grup, que sí que ho som, perquè
és la sensació que tenim els residents que hi vivim, aquesta
massificació i aquesta saturació, per tant, esper que aquests
llocs que vostè deia que no són tots, però que Menorca sigui un
d’aquests, perquè igual açò li permetrà dur a terme una sèrie de
polítiques per combatre-ho. Perquè sí que tenim sensació els
menorquins que a l’estiu no podem anar a les nostres platges
verges, sí que tenim la sensació que hi ha cotxes per tot i, per
tant, si no regulam els cotxes tenim un problema greu. Per tant,
sí que tenim la sensació que el fet d'augmentar el lloguer de
vacances il·legal fa que els que vivim tot l’any a l’illa no
puguem tenir un habitatge, sinó que l’haguem de tenir només
d'octubre a maig i, és clar, després el maig, no ho sé, haurem
d'anar a dormir davall un pont. 

Per tant, sí que li demanaria que quan vengui a Menorca
parli amb els habitants, parli amb els vesins i vesines, parli amb
els residents que hi som tot l’any i li plantegin tots aquests
temes i per què és tan important que hi hagi aquesta moratòria
turística mentre no es compleixin els requisits que es van
aprovar a la Llei turística. 

Per una altra banda, m'alegra que el Partit Popular ja no
digui de treure l’impost turístic, açò vol dir que el tenim
consolidat. Quan es va posar..., bono, era el pitjor que podia
passar a les Balears, per tant, m'alegr que, a la fi, l'impost
turístic estigui consolidat. Sí que puc compartir amb vostè que
alguns aspectes es poden millorar, per tant, esper que el que
proposin de millora en aquest aspecte de l'impost turístic vagi
pensat també, no només en els turistes, sinó en els que residim
sempre a les nostres illes.

Per altra banda, només he de dir que la nova llei turística
que vostès diuen que aprovaran, amb paraules seves, ha dit que
vostès regularien per poder protegir els recursos naturals i
culturals, i, bono, la veritat és que em sobta que quan parlen els
partits Popular i VOX, perquè al punt 18 de l’acord parla
d’açò, vostès regulin...

EL SR. PRESIDENT: 

Sra. Gomila, moltes gràcies

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

... -bé, perdó, gràcies.

Només desitjar-li el millor i tindrà el nostre suport en allò
que sigui d'acord amb el que pensam i si no ens tindrà
demanant i reclamant per a Menorca i els menorquins.

EL SR. PRESIDENT:

Pel Grup Parlamentari Popular, el Sr. Mateo.

EL SR. MATEO I HERNÁNDEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Quería dar las gracias al Sr.
conseller por su paciencia y amabilidad.

Desde el Partido Popular lo tenemos muy claro, apostamos
clarísimamente por una nueva ley turística, una ley turística
donde ha de ser una prioridad la sostenibilidad, esa
sostenibilidad social, económica y medioambiental y, desde
luego, una ley turística consensuada y mucho más consensuada
que la Ley 3/2022, en la que no se contó con las fuerzas
políticas de la oposición, y esa denominada ley de la
circularidad bien podría haberse llamado ley FITUR, porque es
en ese grandioso evento donde se dio a conocer por parte del
Gobierno, y nos enteramos los distintos grupos parlamentarios
y todo el sector del contenido concreto de esa ley. Y una ley en
la que los principios históricos juegan un papel esencial, es que
resulta importante, esos principios históricos cobran total
actualidad, entonces saber si es o no aplicable el uso exclusivo,
porque hay distintos usos: ¿el turístico y el residencial pueden
convivir, se pueden mezclar, según la utilidad, según el caso?
Bueno, pues todo esto tiene que quedar lógicamente
determinado en la ley, como no puede ser de otra manera.

Comparto, además, abiertamente desde el Partido Popular,
se ha hablado por parte de la representante de VOX, hay la
lucha por el intrusismo y claramente la oferta ilegal; potenciar
el turismo de congresos, el sector náutico, sí. Y, lógicamente,
se han traído a colación nuevamente los pactos y los acuerdos
con VOX. Pues, mire, de los puntos 17 a 22, que son los que
hablan de turismo, es que esos puntos tal cual, palabra por
palabra, están en el programa del Partido Popular, por lo tanto,
nada que decir. Y, por cierto, en el punto 4 de esos acuerdos,
sí que se dice que “se promoverá la identidad y la cultura, así
como las peculiaridades lingüísticas de las Islas Baleares, como
parte esencial de la plural riqueza de España.” 

Por lo tanto, nuestra apuesta es clara. Creemos que hay que
dejarles trabajar, acaban de aterrizar, están viendo precisamente
cuál es el estado de la situación en la conselleria y en las
distintas direcciones generales, y creemos que esta ha de ser la
apuesta: dejarles trabajar y que cumplan esos objetivos
marcados.

Cuidado, estaremos todos aquí, y es la misión de todos los
que estamos aquí, controlar que los resultados se vayan
produciendo y cómo se van realizando esas actividades, pero a
partir de ese momento creo que nada más que decir.
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Y, desde luego, resulta curioso que pedir respuestas y
medidas concretas sobre problemas de saturación que, en parte,
en gran parte ha venido provocado por el anterior gobierno, ya
hemos hablado de esas 115.000 plazas en los últimos ocho
años, hablar de la bolsa de plazas, una bolsa de plazas que
directamente han eliminado de la noche a la mañana, y nunca
mejor dicho lo de “de la noche a la mañana”, o pedir contenido
concreto y exhaustivo de la ley turística, ¡ojo!, ocho años y
115.000 plazas después, cuando el conseller lleva 60 días en el
cargo, me parece cuanto menos atrevido.

Muchísimas gracias, conseller.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Mateo. Ara passarem a la contrarèplica
del Sr. Conseller. 

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Molt bé. Mirin, em veig en l'obligació de contestar les
darreres paraules que ha tengut la Sra. Costa, que ha posat en
entredit unes paraules meves quant al tema de les agressions
sexuals. Em sap greu que aquestes hagin estat les darreres
paraules seves, perquè jo condemn això, enèrgicament, en
qualsevol ordre de la vida, abans de conseller de Turisme, com
a persona, d’acord? Vostè no ho ha dit a la primera intervenció
i, en canvi, ho ha dit a la segona i ha posat en entredit que jo
pogués condemnar això. Ho he de rebutjar, dic: condemn
enèrgicament aquestes agressions sexuals que es produeixen en
qualsevol ordre de la vida -en qualsevol ordre de la vida,
d’acord? Però també he de dir que som una destinació turística
segura, que això s'ha de combatre, i en mi trobaran la primera
persona per combatre aquestes actituds. En mi trobaran la
primera persona per combatre aquestes actituds i no li permet
que posi en entredit unes paraules meves quant a aquesta
qüestió. 

Dit això, la competència quant a cultura de llengua de la
conselleria de la qual som conseller, protegirà l’ús de la llengua
catalana, només faltaria!, a través de l'Institut d'Estudis
Baleàrics. Continuarem amb la col·laboració amb l'Institut
Ramon Llull, només faltaria! Si hi ha altres coses vinculades a
un acord amb la tercera força política, li ho record, la tercera
força política d’aquest Parlament, l’acord el tenim la primera
i la tercera, si hi ha altres temes en aquesta qüestió, de crear una
oficina de drets lingüístics, que dependrà d'aquesta casa i no de
la nostra conselleria, es donarà compliment als acords -entenc-
i es vetllarà en aquesta comissió que ha expressat la diputada,
no?, la nostra és vetllar per la llengua catalana i així ho farem
des de la Direcció General de Cultura.

Quant a l'Orquestra Simfònica li he de confessar una cosa,
al primer acte que vaig anar com a conseller de Cultura, amb
Llorenç Perelló, el director general encara no estava nomenat,
era un concert de la Simfònica al Castell de Bellver, per
demostrar el suport que tendrem en aquesta legislatura cap a
l’Orquestra Simfònica. Els temps passats són passats, li dic
d’ara i el que compta són les actuacions de les persones i no el
que es pugui contar o el que es pugui dir d’antecessors que
varen passar per presidents o per consellers; és a dir, la meva

actitud, la d'aquesta casa és total -total- suport a l'Orquestra
Simfònica.

I quant al retard en les obres de la Caixa de Música, supòs
que el Sr. Pere Malondra hi deu tenir qualque cosa a veure,
crec jo, és a dir, no hi tendrem a veure els que hem arribat ara.
És a dir, jo crec que el Sr. Pere Malondra qualque cosa deu
tenir a veure en aquest aspecte, no?

Quant als projectes... a la modificació del decret d'excessos,
li ho torn repetir: he anomenat les línies que nosaltres
consideram bàsiques, nosaltres volem que el decret i la llei
sigui participada, no serà imposada, com en altres ocasions,
serà participada. Per tant, deixi que aquells col·lectius,
sindicats, patronals, veïnats fins i tot que ha anomenat la
representant del Grup Mixt, puguin dir-hi el que troben. És a
dir, no ho farem imposadament, és ver que hi ha unes línies
mestres que nosaltres consideram que són bàsiques, ara, no serà
imposat, hi podran participar i dir el que hi troben a les
diferents comissions sectorials, polítiques i tècniques.

Quant als projectes, aquests 15 projectes..., o projectes que
no són projectes, és a dir, presentats a la ITS, sí que, doncs,
haurem de refer tots aquells que no hi ha ni projecte, aquelles
quantitats econòmiques compromeses amb la propaganda les
haurem de refer. Per tant, això és la línia d’aquest govern.

Quant al representant de MÉS, miri, tenim un conseller que
ha estat batle, el director general també batle de Sencelles, de
Montuïri i de Sencelles, per tant, serem totalment respectuosos
amb les competències locals, només faltaria!

En canvi, parlava de problemàtics i de paràmetres
urbanístics, jo crec que un dels grans problemes és que els
paràmetres d'activitat, no tan urbanístics, però d’activitat
moltíssima gent se’ls ha botats, i avui tenim, certament,
moltíssims problemes quant a l’intrusisme en habitatges de
vacances; és a dir, per ventura no tant els urbanístics, però els
d'activitats se’ls han botat. I crec que hem de fer una lluita
decidida contra això, que crec que servirà per a dos temes: un,
per posar ordre quant a aquests habitatges i, l’altre, perquè
també pot fer aflorar uns habitatges que avui, davant la manca
d'habitatge que tenim a aquestes illes, també pugui ajudar a la
lluita decidida contra l'intrusisme a solucionar aquest caire.

L’intercanvi cultural amb les diferents illes, apostam
decididament per això, és a dir, des de la direcció general
s'aposta per això. I com deia abans, el foment de l'ús de la
llengua catalana competeix a aquesta conselleria i nosaltres ho
farem decididament.

Quant a la representant de MÉS per Menorca, nosaltres
estam... hi ha una recent Llei de l'esport aprovada recentment
i també crec que llavors s’ha de desenvolupar amb diferents
reglaments, i nosaltres col·laboració en aquest caire, és a dir,
no ho dubtam gens. Suport total en temes de suport a l’esport
de dones, només faltaria!

Bé, i llavors vull agrair també les paraules del portaveu del
Grup Popular. 
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Finalment, m'agradaria agrair a tots els grups les
aportacions que m'han fet i qued a la seva disposició per a
qualsevol cosa que vulguin venir a veure o que em vulguin
suggerir o que em vulguin comentar. 

Moltíssimes gràcies a tots.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, conseller. Acabat el debat, volem agrair la
presència del Sr. Jaume Bauzá Mayol, conseller de Turisme,
Cultura i Esport, i dels seus companys.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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